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Les conclusions de la comissió
d’investigació de la costa sud

Entrevista a Paco Balastegui
De Vinaròs a Morella corrent

Ja es treballa en la Fira i Festes
a pesar de la incertesa de la pandèmia
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Comencen les obres de la N-238
Duraran 30 mesos i tenen un pressupost de 12,8 milions 
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I M P O RTA N T
Aquest setmanari no accepta com a 
seues les opinions expressades pels 
col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua 
firma, ni es fa responsable de l’autenticitat 
de la publicitat. Les col·laboracions ens 
poden fer arribar per correu electrònic a 
diariet@vinaros.es i no podran sobrepassar 
les 25 línies en Times New Roman (cp.12), 
excepte en el cas de partits polítics 
amb representació municipal que tenen 
assignat un espai fix. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, 
cognoms, domicili, telèfon, fotocòpia del 
DNI de l’autor, o bé, en el cas d’entitats, del 
representant responsable. No s’admetran 
pseudònims. La direcció no es compromet 
a publicar les col·laboracions que arriben 
després del dimarts a les 13 hores.

En escrits que requerisquen resposta sols 
s’admetrà un torn de rèplica.

VinaròsE L  D I A R I E T

E.Fonollosa/X.Flores

Paula Cerdà i Marc Albella. El regidor socialista dóna el relleu de l’àrea de Festes a la representant 
de Compromís després de 6 anys al capdavant de la regidoria

Tots dos van comparèixer públicament al saló d’actes 
Provi García de la biblioteca pública per a avançar detalls 
d’aquesta pròxima edició de les festes. Després del nou 
pacte de govern que incloïa a Compromís com a nou soci 
de PSPV i TSV, Cerdà ha rellevat precisament al capdavant 
de l’àrea de Festes a  Albella. L’edil socialista ha estat al 
capdavant d’aquesta regidoria en els últims 6 anys.

Hi haurà Cort d’honor
L’Ajuntament, com va explicar Albella, ha decidit que 
hi hagi cort d’honor de dames i  cavallers, encara que 
es donarà la possibilitat que cada entitat aporti només 
dama o cavaller infantil per si té dificultats per a comptar 
amb representació adulta. En principi, hi haurà acte 
de presentació i proclamació i també sopar de gala, 
amb mesures de seguretat, distanciament i aforament 
permès.

Les entitats de la ciutat s’encarregaran a més d’organitzar 
diferents actes, que se sumaran als que organitza el 
consistori.

Ni traca ni revetlles
Cerdà i  Albella  van descartar que puga celebrar-se la 

popular traca diària, encara que sí que podria haver-hi 
castell de focs artificials. Tampoc hi haurà –en principi- 
revetlles, ja que en cas de programar-se actuacions 
musicals, hauríen de ser amb control d’accés limitat i 
amb els espectadors asseguts, però tot dependrà de la 
situació sanitària del moment. 

Recintes festius i Reial de la Fira
Els tres espais on es desenvoluparan els actes són la 
carpa de festes que s’instal·larà una altra vegada al port, 
la carpa de l’avinguda de l’Atlàntic i el Vinaròs Arena de la 
plaça de bous. Els aforaments en aquests espais estaran 
controlats i limitats al que marqui la normativa. No hi 
haurà ni el Mesón de la Tapa ni l’escenari Platjafest, que 
acull a la platja actuacions per als joves. Així mateix, es 
muntarà el recinte de les atraccions del Reial de la Fira, 
amb les mesures adequades quan les circumstàncies ho 
permeten.

Els actes taurins, pendents
D’altra banda, Albella ha explicat que diverses empreses 
s’han interessat per organitzar actes taurins durant les 
festes i en altres moments de l’estiu. Albella, que des de 
la reestructuració del govern és també responsable de la 

L’Ajuntament de Vinaròs es troba immers en la planificació de la Fira i Festes de Sant Joan i Sant 
Pere 2021 - la celebració de la qual està prevista del 19 al 29 de juny- malgrat la impredictible 
situació sanitària a causa de la pandèmia. El consistori no pensa a cancel·lar per segon any 
consecutiu les festes majors i pensar una programació adequada és la prioritat de la nova regidora 
de Festes, Paula Cerdà i el responsable d’Interès Turístic i Promoció de la Ciutat, Marc Albella. 

Vinaròs treballa en la programació 
de la Fira i Festes malgrat la incertesa 

de la pandèmia
Hi haurà cort d’honor i tres escenaris on celebrar alguns dels actes tradicionals
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Regidoria de Governació, va assenyalar que està pendent del 
que disposi la normativa de la Generalitat Valenciana sobre 
aquesta classe d’espectacles.

Sebastián Casanova firma el cartell anunciador
La Fira i Festes de Sant Joan i Sant Pere 2021 ja compta amb 
cartell anunciador que ha estat realitzat pel dissenyador local 
Sebastián Casanova, per encàrrec de l’Ajuntament.
Aquest cartell engloba diferents característiques i 
figures típiques de les festes com els  nanos  i  gegants, 
el  Ball  de  Dimonis, els focs artificials, la banda de música, 
la  Muixeranga  de Vinaròs i la cort de dames i  cavallers. 
Casanova ha inclòs també la plaça de toros, el campanar i la 
fira.
Albella va destacar que és “un cartell en el qual se simbolitza 
la unió física que tots anhelem després de la pandèmia i que 
representen elements destacats de la nostra Fira i Festes”.

Renovació del Consell de Festes
La nova regidora de Festes, Paula Cerdà, abordarà la renovació 
del Consell Local de Festes, encentant així la seua etapa com 
a responsable de l’àrea. 

Marc Albella tanca una etapa de 6 anys 
com a regidor de Festes
Albella va  tancar una etapa de 6 anys com a regidor de 
Festes agraint als alcaldes Enric Pla i Guillem Alsina “la seua 
predisposició per treballar amb mí com a regidor de Festes 
i el treball que ha fet el Consell de Festes, un gran treball 
digne de recordar, i a totes aquelles persones que col·laboren 
per a que les festes puguen ser possibles”. També va agrair 
als mitjans de comunicació la seua tasca, especialment en 
aquests últims mesos de pandèmia. “Acabo una etapa seré 
i tranquil. Es una situació extranya per la pandèmia, però 
estic satisfet per la tasca que hem dut a terme. Voldria també 
demanar disculpes si en algún moment m’he equivocat en 
alguna proposta o plantejament dels que hem dut a terme 
en els últims 6 anys. Aquesta regidoria es veu de vegades 
com un complement, i no és així. La càrrega de treball és 
molt intensa, de moltes hores, i és un pilar fonamental de 
la dinamització econòmica de Vinaròs. Agraeixo per això 
l’esforç de tots els regidors de festes anteriors”, va assenyalar. 
Per últim, va dessitjar el millor a la nova regidora de l’àrea, 
Paula Cerdà. “Destijo que ben aviat Vinaròs torne a estar en 
peu de festa. Ens ho mereixem com a ciutat”, va concloure.

L’Ajuntament de Vinaròs ha donat a conèixer 
l’obertura del termini de presentació de 
propostes per a les empreses interessades 
en prestar el servei de vigilància, 
salvament i socorrisme, així com el servei 
d’acompanyament de persones amb 
mobilitat reduïda, per a les temporades 
d’estiu 2021 i 2022, amb possibilitat de 
pròrroga. 
Tota la informació sobre la licitació es troba 
disponible al Perfil del Contractant des 
del dia 8 d’abril de 2021. El termini per a 
presentar ofertes finalitzarà el 16 d’abril de 
2021. 
La prestació d’aquest servei té un impacte 
molt positiu sobre la destinació turística de 
Vinaròs, ja que la disposició d’aquest és un 
factor clau en la seguretat i satisfacció dels 
visitants del segment de sol i platja. A més 
a més, al disposar de dos punts accessibles, 
és necessari prestar un servei de qualitat i 
poder fidelitzar a un segment de la demanda 

clau per a la destinació. La prestació d’aquest 
servei també redunda en un major nivell de 
satisfacció en altres públics de la demanda 
com ara, el turisme familiar o el senior.
Per a l’Ajuntament de Vinaròs, la prestació 
del servei vinculat als punt accessibles és 
un element clau en la prestació del servei 
de vigilància, salvament i socorrisme. Així, 
el plec de condicions tècniques obliga a 
posar personal especialitzat en aquesta àrea 
i establir un pla de funcionament específic, 
així com realitzar una enquesta de satisfacció 
quant al funcionament del punt, entre altres 
aspectes. 
D’altra banda, el Regidor de Promoció de la 
Ciutat i Interés Turístic, Marc Albella, també 
ha informat de la recepció d’una subvenció 
de 35.459,78 € corresponents a l’ajuda 
obtinguda per part de Turisme Comunitat 
Valenciana en l’anualitat 2020, per la 
prestació del servei de vigilància, salvament 
i socorrisme.

L’Ajuntament de Vinaròs licita la contractació 
del servei de vigilància, salvament i socorrisme
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El Ministeri de Foment ha iniciat les obres 
d’adequació i renovació de la N-238, coneguda 
amb el nom de la carretera d’Ulldecona. Les obres 
han estat adjudicades a l’empresa Pavasal per un 
import de 12,8 milions d’euros per a fer l’ampliació 
del traçat, millorar la seguretat viària, reordenar 
tots als accessos a la via i adequar les connexions 
amb l’AP-7. Així mateix, també s’inclourà la millora 
de l’accés fins al municipi d’Alcanar, un dels punts 
més perillosos de la via. Tot aquest projecte compta 
amb un temps d’execució de 30 mesos.
Les maquinàries han iniciat les feines de retirada 
de les oliveres més grans, que es trasplantaran en 
altres espais municipals, per tal de conservar-les, a 
més de començar a arranjar el primer dels dos vials 
de servei que es crearan. 
Les obres abasten del km 2,500 al 8,750, des de 
Vinaròs fins a l’enllaç amb l’AP-7y tenen un pressupost 
de 12,81 milions d’euros i 30 mesos d’execució. 
El tram se situa entre l’enllaç amb la carretera 
N-340, i l’enllaç amb l’AP-7. En l’actualitat, uns 8.900 

vehicles circulen per aquest tram, sent 1.400 d’ells 
vehicles pesants. 
El projecte té l’objectiu d’incrementar la 
seguretat viària  i millorar la connexió de l’AP-
7 amb la xarxa viària de la comarca del Baix 
Maestrat, especialment amb la N-340, la CV-
11 i la CV-101 d’accés al municipi d’Alcanar. 
Aquesta obra s’inclou en una sèrie d’actuacions 
previstes per a millorar la connectivitat de l’AP-
7 amb la resta de la Xarxa de Carreteres de 
l’Estat, una vegada que aquesta s’ha liberalitzat. 
El projecte consisteix en l’ampliació de la plataforma 
existent en la carretera N-238, entre l’enllaç de l’AP-
7 i l’enllaç de la N-340 en una longitud d’uns 6,5 
quilòmetres, dotant-la de dos carrils de 3,50 metres 
d’ample, vorals de 1,5 metres i bermes d’1 metre. 
Així mateix, es realitzarà un control d’accessos 
mitjançant la construcció en tots dos marges 
de la carretera de camins de servei que 
es connecten amb la N-238, a través dels 
tres enllaços del tram, permetent suprimir 

els accessos directes a la N-238 existents. 
Està previst realitzar un nou enllaç amb la CV-101 
(km 5,500) d’accés a Alcanar i a l’estació, i la millora 
de la intersecció existent amb l’AP-7. A més, estan 
previstes 4 estructures, corresponents a l’enllaç 
citat i a l’encreuament sobre el barranc Barbiguera, 
i dos passos inferiors sota la carretera per a garantir 
la continuïtat de les vies pecuàries afectades. 
Es completa l’actuació amb la rehabilitació del ferm 
del tram, senyalització i abalisament, reposició de 
serveis afectats, i instal·lació de bàculs d’il·luminació 
en el perímetre de les glorietes de l’enllaç i en els 
trams adjacents dels ramals.
L’alcalde de Vinaròs, Guillem Alsina, ha qualificat 
aquesta notícia de molt positiva per al municipi i 
la resta de la comarca. Segons ha destacat “cada 
dia són milers les persones les que circulen per la 
N-238 i amb les obres que executarà Foment per fi 
podrem disposar d’una carretera molt més segura 
després d’anys de reivindicacions”.

Comencen les obres de millora a la carretera N-238
El projecte compta amb un pressupost de 12,8 milions d’euros i un període d’execució de 30 mesos

X.Flores/J.Zaragozá/Redacció

X.Flores/E.Fonollosa

La dirección general de Puertos está realizando en el puerto 
de Vinaròs unas obras de consolidación del dique de descarga, 
situado en la parte sur de la lonja de pescado. El muro tenía 
sedimento desprendido y debía ser reparado para facilitar las 
labores de descarga de las embarcaciones.

Reparación del dique 
de descarga del puerto
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Aquesta setmana han començat les feines de rehabilitació de la parada d’autobusos del 
parc de les Catalinetes per part de l’empresa de La Sazadella, ADDA OPS SA, guanyadora 
de la corresponent licitació. El projecte està finançat al 100% per la Diputació de Castelló, al 
ser una de les dues propostes guanyadores del Concurs de Regeneració Urbana que cada 
any convoca el Govern Provincial, amb premi de 200.000€ per a poder desenvolupar-ho.
Pel que fa al projecte, recordem que l’han creat els arquitectes Luis Navaro i Carlos Sánchez, 
amb el nom “The XX”. Aquest contempla donar prioritat als vianants, amb detriment de 
l’asfalt per aconseguir una major integració amb el parc de les Catalinetes. D’altra banda, 
també inclou la substitució de les actuals marquesines de la parada de bus per unes de 
disseny elaborades amb ceràmica, acer i fusta, recobertes amb vegetació i amb sostre per 
a resguardar als viatgers de la pluja, tot per oferir una imatge més atractiva.
El regidor de Governació, Marc Albella, ha explicat que “a partir del proper dilluns, 12 
d’abril, es canviarà el sentit de circulació del carrer del Bisbe Lassala per a facilitar els 
treballs als operaris, així com l’accés dels autobusos i dels mateixos veïns de la zona”. Segons 
comentava la Policia Local durant aquests dies s’encarregarà d’informar adequadament als 
residents. 
Per la seua banda, regidor d’Urbanisme, José Chaler, ha destacat que “el projecte de Navaro 
i Sánchez suposarà integrar el parc de les Catalinetes a l’entorn urbà, fet que ajudarà a 
millorar la imatge de l’espai, on cada dia desenes de veïns s’apropen per a passejar, 
prendre la fresca als bancs o agafar el bus”. Segons afegia aquestes obres, juntament 
amb la construcció del col·legi Jaume I i la creació de la passarel·la del riu Cervol ajudarà 
revitalitzar l’eix del riu des de l’antiga N-340 fins a la desembocadura.
Per acabar, Chaler comentava que gràcies a iniciatives com el Concurs de Regeneració 
Urbana de la Diputació de Castelló els municipis tenen l’oportunitat de poder rehabilitar i 
millorar espais degradats.

S’inicien les obres d’adequació 
de la parada de bus del parc 

de les Catalinetes
El projecte compta amb un pressupost de 169.000€ 

atorgat per la Diputació de Castelló a través del Concurs 
de Regeneració Urbana

Les obres han començat esta setmana i el periode d’execució és de 5 mesos

Els col·legis de la Mare de Déu de la Misericòrdia i el Manuel 
Foguet han acollit les activitats programades dintre del 
programa Easter English adreçat als xiquets d’infantil i primària. 
Recordem que es tracta d’una iniciativa que pretén oferir 
entreteniment i oci als petits durant les vacances de Setmana 
Santa, tot en anglés, perquè milloren els seus coneixements de 

la llengua, al mateix temps que es diverteixen. 
La regidora d’Educació, Begoña López, ha destacat que 
enguany com a novetat s’ha inclòs l’Easter Sport per a practicar 
l’esport. Segons afegia “no només es tracta d’oferir activitats als 
més petits, sinó que també suposa una ajuda molt important 
perquè els pares puguen seguir conciliant la vida laboral amb 
la familiar durant les vacances escolars de Setmana Santa”. En 
aquest sentit, ha insistit que totes les activitats es desenvolupen 
en anglés perquè els xiquets milloren els seus coneixements 
de la llengua, sempre amb jocs, tallers i activitats dinàmiques, 
perquè al mateix temps d’aprendre es puguen divertir.

Prop d’un centenar 
de xiquets participen 
en l’Escola de Pasqua 

Easter English
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La Regidoria d’Obres i Serveis, a través de la contractació 
d’una empresa local, ha posat en marxa tasques de neteja 
dels talussos del riu Cervol. En total ha suposa un cost 
de 6.770€ i forma part de la iniciativa de l’Ajuntament 
de contractar empreses locals, així com de la resta de la 
comarca per ajudar a impulsar l’economia. 
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, ha destacat 
que “aquestes feines es coordinaran amb les tasques de 
neteja viària gestionades per l’empresa ACCIONA, que 
aprofitarà per a recollir tots els residus de plàstic i vidres 
per a la seua gestió correcta”. Segons destacava Morellà 
l’excés de vegetació dificultava la recollida i ara amb la 
neteja dels talussos els operaris podran actuar de forma 
directa.
En les properes setmanes, ACCIONA realitzarà el servei de 
neteja i controls d’herbes en les primers 500 metres en 
els barrancs de Sòl de Riu, Triador, Barbiguera, Saldonar 
i Aiguadoliva, així també com al riu Cervol. Aquestes 
feines estan incloses dintre del contracte de neteja i es 
realitzen dos cops a l’any, a la primavera i a la tardor.

Obres i Serveis neteja els talussos del riu Cervol

L’actuació servirà per oferir una millor imatge de la localitat i evitar la proliferació de plagues amb 
l’arribada de les altes temperatures

Redacció

MERCAT DE VINARÒS
ara, més que mai,

Des de sempre, el Mercat de Vinaròs ha estat un lloc on trobar producte
fresc, de qualitat, a bon preu i amb el consell més professional.

Sembla una oferta immillorable, veritat? Doncs no, sí que es pot millorar. Perquè 
ara, el Mercat, arriba a casa teua. El Mercat de Vinaròs posa en marxa la seua 
web de venda online, perquè ho tingues tot igual, però molt millor, a la porta 
de casa teua.

Fes la teua comanda al web www.mercatdevinaros.es i en un tres i no res 
te la portem a casa, sense calor, sense cues i sense esperes.

Mercat de Vinaros, ara, mes que mai, molt a prop teu., ,

/MercatDeVinaros

molt a prop teu.
I em

porten la 
compra 
A CASA!

L’alcalde Guillem Alsina, amb el primer tinent d’alcalde 
i regidor de Governació, Marc Albella i el cap de la 
Policia Local, Juanma Domènech, van rebre dimecres 
al nou subdelegat de Defensa a Castelló, el coronel 
Manuel Monzó. La trobada sobretot ha servit per parlar 
de la tasca de suport realitzada per l’exèrcit durant la 
pandèmia, així com conéixer millor la feina de seguretat 
que es fa a Vinaròs per part del cos policial.
L’alcalde Alsina ha destacat que “aquestes reunions són 
importants enfortir les relacions entre l’Ajuntament 
i l’exèrcit, a més de conéixer també la tasca que 
desenvolupa la Subdelegació de Defensa a Castelló”. En 
aquest sentit, Alsina ha aprofitat per agrair, la feina feta 
des de l’exèrcit durant tota la crisi sanitària, així com la 
bona disposició per col·laborar amb l’Ajuntament.

L’Ajuntament rep al 
nou subdelegat de 
Defensa a Castelló, 

Manuel Monzó
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Pz. Agustín Comes, 5, Bajo · VINARÒS
www.estate-vinaros.com     estate.vinaros@gmail.com

+34 964 82 50 48

Disfruta de tu tiempo y dinero, 
        ¡ confía en nosotras !                    

¡Vendemos tu casa !

X.Flores
La comissió d’investigació iniciada a l’Ajuntament de Vinaròs a petició del 
PP sobre els canvis de circulació en la costa turística sud, que va passar a 
ser unidireccional durant la desescalada de l’estat d’alarma provocat per la 
pandèmia, ha presentat les conclusions. En aquesta comissió havia de dirimir-
se qui va ser el responsable de la decisió, els criteris en els quals es va basar, 
la causa de la inexistència d’expedient administratiu i d’informes tècnics 
i el possible augment de la sinistralitat motivat per la mesura adoptada. 
El president d’aquesta comissió, Manuel Herrera (C’s) va procedir dimecres a la seva 
lectura, informant que aquestes conclusions van ser aprovades amb els vots favorables 
de l’equip de govern, mentre que l’oposició va emetre un vot particular al no estar 
d’acord amb el dictamen. No va haver-hi per tant d’acord per a consensuar unes 
conclusions finals conjuntes després d’haver-se celebrat quatre sessions després de 
l’inici d’aquesta comissió el passat 14 de març. En aquestes sessions, tècnics, polítics 
i cap de policia han comparegut per a exposar els fets i contestar les preguntes. 
En les conclusions aprovades amb el vot favorable de PSPV,  TSV  i Compromís, 
s’indica que la decisió d’aplicar la direcció única de la carretera de la costa sud va 
ser presa per l’equip de govern de manera consensuada i d’acord amb la valoració 

realitzada amb els tècnics consultats, prèvia anàlisi de la situació existent 
i les accions descrites en el Pla de  Movilitat  Urbana Sostenible (PMUS). 
En segon lloc, l’aplicació de la mesura va ser en tot moment coordinada 
tècnicament i va seguir tots els preceptes legals. En tercer lloc, la situació 
de caràcter temporal inicial es va convertir en permanent arran del bon 
acolliment de la mesura per part de la ciutadania i la constatació del 
benefici de la mesura. En quart lloc, la comissió conclou que no ha existit ni 
existeix en data de l’elaboració d’aquestes conclusions cap increment de la 
sinistralitat ni en la costa sud ni en el tram de l’antiga N-340 al seu pas per 
la costa sud. En cinquè lloc s’especifica que queda constatat que el canvi 
de direcció d’un carrer o via no requereix d’obertura d’expedient o emissió 
d’informes i només és necessària una ordre d’alcaldia. Finalment, s’indica 
que encara que el PMUS no ha estat aprovat en ple, és una eina prou potent 
i coherent perquè algunes de les accions proposades en les fases descrites 
en aquest, puguen ser iniciades abans de la seva aprovació plenària. 
Quant al vot particular emès contra aquest dictamen, secundat per tots 
els grups de l’oposició, considera que el responsable de la decisió és 
l’equip de govern, que va ser adoptada sense cap informe tècnic sobre la 
base del PMUS no aprovat a la temporalitat de la desescalada, reconeixent 
el tècnic municipal que hauria d’haver-se sol·licitat informe i no se li va 
demanar el referent a la coordinació per zones els mínims normatius, i 
reconeixent el cap de policia que es va haver de canviar la senyalització 
amb posterioritat al canvi de sentit, evidenciant-se precipitació i 
reconeixent alhora que la fase 1 del  PMUS  comportava la millora de la 
majoria dels accessos a la carretera, i això no es va fer. D’altra banda, també 
s’argumenta que la causa que no s’obrís expedient administratiu ni que se 
sol·licitessin informes tècnics va ser la precipitació de l’equip de govern 
i la urgència en la presa de la decisió. Finalment, sobre l’increment de la 
sinistralitat que s’hagués pogut ocasionar per això, assenyalen que cal 
concloure que a la vista de la declaració del cap de policia, queda acreditat 
que no es comptabilitzaven tots els accidents esdevinguts en la costa sud, 
per la qual cosa no es pot afirmar que no hi hagi hagut increment de la 
sinistralitat perquè no es tenen les dades per a fer la comparativa malgrat 
haver-se sol·licitat en tres ocasions amb posterioritat a la seva declaració.

Les conclusions de la comissió d’investigació de la Costa Sud
No hi ha hagut consens i les conclusions aprovades van tindre els vots de l’equip de govern, 

mentre l’oposició va emetre un vot particular contra el dictamen

Manuel Herrera, com a president de la comissió, va donar a conèixer dimecres les conclusions

Fernando Juan i Edu Barberà, com a representants socialistes, van comparèixer també dimecres, en 
aquest cas a la seu del PSPV de Vinaròs per informar de les conclusions de la comissió, com havia fet 
moments abans el president de la mateixa, Manuel Herrera.
Juan va explicar que en el procès d’elaboració de les conclusions finals van haver-hi divergències entre 
equip de govern i oposició. “No enteníem que volgueren explicar un relat que diferia dels fets tal com 
van succeir en el seu moment”, va indicar Juan, que afegia que “en la comissió s’ha donat transparència 
màxima i participació a tots els membres de la mateixa, oferint-los tota la informació que demanaven. 
També els funcionaris han estat completament disponibles i transparents en les seues exposicions”.
També va assenyalar que la decisió de la unidireccionalitat va tindre especial rellevància en un estat 
d’alarma degut a una pandèmia, on durant la desescalada es va veure una situació de perill en aquest 
entorn. “Es en aquest context quan, entre altres, es pren la decisió de fer unidireccional el tram del vial 
de la costa sud, valorant-se d’acord am el PMUS i amb la valoració dels tècnics, per reduir el risc provocat 
per la mobilitat massiva peatonal observada en els primers dies”, va assenyalar. 
D’altra banda, va procedir a la lectura de les conclusions, que va destacar que no havíen estat 
consensuades. 
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Informació important per a les col·laboracions
Nou e-mail del Diariet

El correu del Diariet enlloc de diariet@vinaros.org és:
diariet@vinaros.es

La regidora d’Educació, Begoña López, el regidor 
d’Innovació Digital, Hugo Romero i representants 
dels instituts, van presentar dimecres a la Biblioteca 
Municipal la XVI Fira Intercormarcal d’Oferta 
Formativa que tindrà lloc a partir del 20 d’abril en 
format digital. Amb motiu de la crisi sanitària s’ha 
optat per fer-la en aquest format, i a través d’un 
enllaç que s’habilitarà des de la pàgina d’Educació 
de l’Ajuntament de Vinaròs, es podrà accedir a 
tota la informació dels cursos i s’oferiran xerrades 
informatives des dels diferents centres.
Pel que fa a l’oferta formativa, el director de l’IES 
Leopoldo Querol, Andreu Branchat, va explicar 
que s’imparteixen 16 famílies professionals amb 
més de 60 titulacions diferents. Branchat ha insistit 
que “es tracta d’una àmplia oferta tant per als joves 
que vulguen continuar la seua carrera acadèmica 
al nostre territori, com per als veïns que vulguen 
millorar la seua formació per tenir més possibilitats 

de trobar feina”.
López, de la seua banda, ha destacat que “tot i la 
pandèmia és important mostrar als joves i a la 
ciutadania en general l’extensa oferta acadèmica 
que hi ha a les nostres comarques, així com totes les 
sortides laborals que ofereixen”. Segons comentava 
a la pàgina web, www.firafomativa.com, tots els 
instituts detallaran els cursos que imparteixen i a 
més faran conferències en directe que permetran 
als internautes fer preguntes al moment.
El regidor d’Innovació Digital, Hugo Romero ha 
explicat que “el nou espai web es mantindrà actiu 
durant tot l’any amb la informació dels cursos que 
s’ofereixen a les comarques del Baix Maestrat i 
Montsià, tot en una pàgina senzilla i intuïtiva”. En 
aquest sentit, assenyalava que serà un recurs més 
que es posarà a l’abast dels joves i tota la ciutadania 
en general interessada en iniciar uns nous estudis.
En aquesta edició participaran un total de 16 

centres educatius de nou municipis diferents. De 
Vinaròs l’IES Leopoldo Querol, l’IES José Vilaplana, 
a més del Centre d’Educació Especial del Baix 
Maestrat i l’Escola Oficial d’Idiomes del Maestrat. 
De Benicarló l’IES Joan Coromines, l’IES Ramón 
Cid, Cented “La Salle” i el Centre Integrat Públic 
de Formació Professional. D’Alcalà de Xivert l’IES 
Serra d’Irta i de Sant Mateu l’IES Maestrat. Des de 
Catalunya també participarà Alcanar amb l’Institut 
Sòl de Riu, Sant Carles de la Ràpita amb l’Institut Els 
Alfacs i l’Institut d’Estudis Professionals Aqüícoles 
i Ambientals de Catalunya , La Sénia l’Institut La 
Sénia, d’Ulldecona l’Institut Manel Sales Ferré i per 
últim Amposta amb l’Escola Agrària.
Per acabar, tant López com Romero, han animat als 
joves i tota la ciutadania en general a connectar-se 
a la Fira Formativa per a conéixer l’extensa oferta 
acadèmica del nostre territori, així com les sortides 
professionals que ofereix.

La Fira Intercomarcal de l’Oferta Formativa, 
a partir del 20 d’abril en format digital

La presentació d’aquesta nova edició va tindre lloc dimecres a la biblioteca municipal

www.firafomativa.com
La pàgina web www.firaformativa.com ja està activa 
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20 d’abril de 2021
Plataforma www.firaformativa.com

FP

  964 401 912

INTERVENCIONS
CENTRE  DIA  HORA
IES JOSÉ VILAPLANA  20 ABRIL  09:30
IES LEOPOLDO QUEROL  20 ABRIL  11:00
IES RAMÓN CID  20 ABRIL  16:00
IES JOAN COROMINES  20 ABRIL  17:30
CEE BAIX MAESTRAT  21 ABRIL  11:00
IES MAESTRAT  21 ABRIL  09:30
IES SERRA D’IRTA  21 ABRIL  16:00
IES LA SÉNIA  21 ABRIL  17:30
INSTITUT PÚBLIC  
SÒL DE RIU  22 ABRIL  09:30
INSTITUT PÚBLIC  
ELS ALFACS  22 ABRIL  11:00
INSTITUT PÚBLIC  
MANUEL SALES I FERRER 22 ABRIL  16:00
LA SALLE  23 ABRIL  09:30
CIFP BENICARLÓ  23 ABRIL  11:00
AGRÀRIA D’AMPOSTA 23 ABRIL  16:00
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Marta Barrachina y Lluís Gandia unen fuerzas. Los dos candidatos a 
presidir el Partido Popular de la provincia de Castellón Marta Barrachina 
y Lluís Gandia anuncian la integración de ambos proyectos en uno solo. 
“Desde este momento solo hay un PP, el de todos los hombres y mujeres 
de esta provincia. Estamos preparados para salir a ganar la confianza de 
los castellonenses”, ha afirmado Marta Barrachina, que se convierte de este 
modo en la única aspirante a ser la próxima presidenta del Partido Popular 
de la provincia de Castellón en el XV Congreso y cuya celebración está 
prevista para el próximo 8 de mayo en la capital de la Plana. Por su parte, 
Lluís Gandia ha reiterado la importancia de que Vinaròs y toda la comarca 
del Baix Maestrat esté representada y cuente con voz propia en esta nueva 
etapa del PPCS. “Somos el muro de contención del catalanismo, además 
de ser un territorio que arrastra importantes carencias en materia de 
inversiones y servicios precisamente por nuestra localización geográfica. 
Es el momento de que el PP pueda descentralizar su trabajo para acercarse 
a todos los municipios. Tengo el compromiso de Marta Barrachina de que 
esto va a ser así y por eso he decidido sumarme a un proyecto que ahora 
más que nunca es el de todos y es ganador”, ha concluido.

Marta Barrachina y Lluís Gandia 
unen fuerzas para un único 

proyecto para el PPCS

Lluís Gandia y Marta Barrachina

23 d’Abril

Plaza Jovellar, 15  - VINARÒS
Tel.: 964 45 17 38 - WhatsApp 682 52 37 93

Sant Jordi

Festa del 
llibre

Dte. 

10% dies 22,23 i 24 

Tel.: 964 45 17 38 - WhatsApp 682 52 37 93Tel.: 964 45 17 38 - WhatsApp 682 52 37 93
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Con 51 años, y miembro del Club Esportiu Vinaròs-FACSA 
Aigües de Vinaròs desde 2014, el fondista de categoría 
Máster Paco Balastegui Contreras, completó el pasado 
domingo 11 de abril un reto personal que nadie que se 
sepa había hecho hasta la fecha: la subida corriendo de 
Vinaròs a Morella. Ni más ni menos que un total de 63 
km en subida con un tiempo de 5 horas 3 minutos y 33 
segundos y un ritmo medio de 4.48 minutos por kilómetro, 
quemando un total de 4.022 calorías. 
Balastegui partió puntual del Ayuntamiento de Vinaròs 
a las 7 de la mañana, tras el toque de las campanas de 
la iglesia Arciprestal. Lo hizo acompañado en bici de 
su compañero del club Alejandro Arroyo y amigos y 
familiares que en vehículo le ayudaban cada 15 km en el 
avituallamiento. Los 42 kilómetros -la distancia que hay 
que recorrer en una maratón- los completó con un tiempo 
de 3 horas, 21 minutos y 7 segundos. 
Menos de dos horas después cumplía con éxito uno de los 
retos de su vida que le aportará más experiencia para volver 
a coronar en un futuro por segunda vez el Pico Veleta, la 
prueba más dura que ha tenido que superar hasta la fecha 
y en la que quiere volver a participar para quitarse la mala 
sensación que le dejaron los ocho kilómetros finales. 
Paco Balastegui empezó su afición como fondista en el año 
2013. En 2015 corrió su primera maratón, la de Castelló, 
y desde entonces ha participado en un total de ocho. Sus 
próximos retos son los campeonatos de España de 50 km 
y el de Maratón.

Paco Balastegui
De Vinaròs a Morella corriendo 
para cumplir un reto personal

X.Flores

El fondista del Club Esportiu Vinaròs completó la inédita subida en 5 horas, 3 minutos y 33 segundos
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¿Cuándo y porqué decidiste hacer este reto?
El pasado 6 de septiembre participé en la 36 edición 
de la subida al Pico Veleta, de 50 kilómetros, que 
está considerada por muchos especialistas como 
la subida más dura del mundo. La salida es desde 
Granada, a 640 metros de altitud y la llegada a 
Veleta a 3.390 metros de altitud. Es una prueba 
que realmente te pone al límite. Llegué muy bien 
hasta el km 42, y ahí me quedé muy desfondado, lo 
pasé muy mal. Pero decidí continuar porque corría 
por mi padre, que había fallecido recientemente. 
Aunque pude acabarla con 5 horas y 11 minutos, 
me quedé con una espina clavada. Mi sensación es 
que al sentirme tan bien preparado físicamente no 
fui con el respeto que debería haber tenido. Desde 
entonces he pensado en recorridos que pudieran 
sacarme esa sensación. Pensé en Vinaròs- Morella y 
en Navidad empecé la preparación para este reto. 
Otra motivación para llevar a cabo el reto era que 
debido a la pandemia hemos estado mucho tiempo 
sin eventos de este tipo. 

¿Cómo te preparaste? 
He estado haciendo entre 150 y 160 km cada 
semana, en las últimas dos semanas 168 km. Juan 
Manuel Camacho me va supervisando siempre en 
los entrenos, y estoy muy agradecido. 

¿Qué hiciste el día anterior?
Tan solo me ejercité 20 minutos para activar las 
piernas. El día del reto desperté bien, me sentía 
preparado. No era como esas noches del principio 
cuando tienes que correr en una competición en 
las que te cuesta conciliar el sueño y sueles pensar 
mucho. Quizá porque no tenía que ponerme un 
dorsal y no tenía ese nerviosismo típico.

La salida fue a primera hora...
Salí de las puertas del Ayuntamiento de Vinaròs a 
las 7 de la mañana, justo después de que sonaran 
las campanas de la iglesia Arciprestal. La idea 

era ir desde el Ayuntamiento de Vinaròs hasta el 
Ayuntamiento de Morella.

¿Te acompañaban familiares o amigos del club?
Estuve acompañado en todo momento de Alejandro 
Arroyo, en bicicleta, y en varios coches iban mi mujer 
María Jesús, que me ayudaba en el avituallamiento, 
y compañeros como Mingo, Camacho, Edu, Kuki, 
Flores y Quijano. A todos ellos, mi gratitud. 

¿Con qué dificultades te encontraste? 
Miré la previsión meteorológica antes de salir y 
señalaba lluvia a partir de las 12 de la mañana en 
Morella y daban nubes en todo el trayecto. Pero 
al llegar a la altura de Sant Jordi cayó un intenso 
chaparrón. Fueron tres minutos de diluvio que 
me hicieron dudar de si podía continuar si se 
prolongaba, pero a la altura de muebles Forés 
paró la lluvia. La temperatura para correr fue ideal 
durante todo el trayecto. 

¿Algún momento especialmente duro? 
La carrera de Granada hasta el Pico Veleta me 
sirvió de experiencia.  No tenía miedo al Puerto de 
Querol por la subida en sí, sino por saber en qué 
condiciones llegaría a él después de haber realizado 
45 km desde Vinaròs en un trayecto que ya es todo 
subida. Llegué en buenas condiciones, a un buen 
ritmo y pude salvarlo bien. Lo que más me costó 
fue el momento en que ya visualicé Morella. Pensé 
en entrar por San Miguel, pero optamos al final 
por San Mateo y ese kilómetro de subida me costó 
muchísimo. Quizá porque psicológicamente piensas 
que ya has acabado. 

¿Qué pasa por la cabeza de un corredor durante 
5 horas?
Yo me centro mucho en mí y mis sensaciones y 
no pienso en nada más. En las situaciones en las 
que faltan fuerzas, yo mismo me digo que puedo 
hacerlo. No se trata de solo correr, la mente, la 

psicología es muy importante en este tipo de 
situaciones. La base de preparación también ayuda 
mucho. Me gustan las distancias largas porque eres 
tú contra ti mismo. 

¿Cómo te encuentras fisicamente ahora?
Muy bien, no he tenido ningún problema. Un poco 
dolorido, como es normal, pero perfectamente.

¿Cuándo empezaste en este deporte?
Siempre me había gustado correr, pero por diversas 
circunstancias nunca lo hice. Hasta que en 2013 
empecé a salir los domingos con dos amigos y poco 
a poco me puse  en forma y me aficioné. Y hasta 
ahora. 

¿Cuándo corriste tu primera maratón?
En 2015, la maratón de Castellón. Suelo hacer desde 
entonces una maratón al año, aunque en 2019 
participé en tres, Zaragoza, Logroño y Valencia. Creo 
que en total habré corrido 8 ó 9 maratones. He ido 
mejorando poco a poco.  

¿Algún otro reto para este año?
Quiero participar en el campeonato de España de 
50 km que se celebrará en Santander dentro de 
dos meses y también el campeonato de España 
de Maratón. Es lo que tengo en mente en este 
momento y allí estaré.  

¿Repetirás la subida al Pico Veleta?
Es uno de mis objetivos volver a hacerla con la 
experiencia que he obtenido, si no este año, el 
siguiente. 

¿Cómo has vivido el confinamiento y la dificultad 
de hacer deporte?
Fatal. No sabía qué hacer. Subía escaleras, caminaba 
lo que podía por casa, me ejercitaba con lo que 
tenía… fueron meses difíciles que espero que no 
vuelvan a repetirse.  
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Andrea Giner: 

Laia Casanova

“Creo que lo imprescindible para empezar a emprender 
es tener mucha motivación, ganas e ilusión”

Andrea Giner tiene, a sus 21 
años, su propia marca. El tiempo 
en casa durante la pandemia le 
ha servido para crear y diseñar 
sus productos que, a día de hoy, 
ya son una realidad. Considera 
que las redes sociales son una 
herramienta indispensable para 
darse a conocer. Así lo hace ella, 
a través de su cuenta de Insta-
gram @andreaginershop.

¿Tenías claro desde pequeña a qué querías 
dedicarte al mundo de la moda?

Desde bien pequeña me encantaba el mundo 
del arte y pasaba los días dibujando. Fue unos 
años más tarde, cuando me di cuenta de que 
el mundo de la moda me gustaba aún más y 
sabía que en un futuro, de alguna manera u 
otra, tenía que dedicarme a ello.

¿Cuál es el mayor reto al que te enfrentas una 
vez finalizados los estudios?

Creo que todos tenemos un poco de miedo 
al “¿qué hago cuando acabe de estudiar?” o 
“¿qué es lo que quiero hacer?”   Actualmente 
sigo estudiando y es algo que nunca quiero 
dejar de hacer, quiero seguir formándome en 
todo lo que pueda dentro del mundo de la 
moda. Así, creo que el mayor reto es decidir 
qué hacer y qué camino tomar. Además, 
encontrar un puesto de trabajo y establecer 
un poco tu futuro. 

Tu marca nació en plena pandemia, ¿cómo 
surgió la idea?

Realmente ya tenía desde hace un año, más o 
menos, creada la marca, pero sí que es cierto 
que a raíz de la pandemia decidí dedicarme 
más a ellos y empecé a ser más constante.  En 
la pandemia, con tanto tiempo libre me pasaba 
horas buscando inspiración y pensando 
próximos proyectos. Empecé hacer pruebas y 
en cuanto tuve varias ideas claras y prototipos 
preparados, salió a la luz @andreaginershop

¿Es difícil emprender en el mundo de la 
moda?

No considero que sea difícil, pero sí es 
cierto que lleva mucho trabajo. “Creo que lo 
imprescindible para empezar a emprender es 
tener mucha motivación, ganas e ilusión”. En el 
mundo de la moda hay mil marcas y muchas 
ofrecemos productos parecidos, tienes que 
sacar tu lado más creativo y ser muy constante 
para que todo funcione.

Como consumidora, ¿Qué es lo que más te 
gusta comprar? 

Me encanta comprar de todo jaja. Pero si 
hay algo que realmente me apasiona son 
los pendientes, por eso decidí que cuando 
tuviera mi propia marca, sería un accesorio 
indispensable en ella.

¿Cuáles son los valores de tu marca? ¿Cómo 
la definirías? 

#agshop es una marca española, joven y 
emprendedora. Tenemos claro que el centro 
de nuestra pequeña marca es el cliente, 
por ello valoramos sus ideas y siempre son 
partícipes de cada proyecto.  Nuestra misión es 
ofrecer productos que cumplan con los gustos 
del cliente, a precios cómodos y con buena 
calidad. Por último, el objetivo es inspirar a los 
clientes y poco a poco crecer como marca.

Por el momento, has apostado por los 
complementos, por los pendientes en 
especial. ¿Por qué?
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Laia Casanova

“ “

Esta pregunta tiene que ver mucho con la anterior. 
Adoro los pendientes y si creaba mi marca, no 
podían faltar. Los pendientes son un accesorio 
muy fácil de trabajar y diseñar, se pueden hacer 
de tantas maneras y con tantos materiales, que 
siempre se me ocurren mil ideas.

¿Te gustaría ampliar tu marca a ropa?

Sí, es algo que tengo entre manos y que si va 
bien, muy pronto saldrá a la luz. Una colección 
de ropa conlleva mucho más trabajo y mucha 
más inversión. Pero poco a poco y con dedicación 
se consigue.   Ojalá salga bien y os guste a todos 
tanto como a mí, ya que lo he preparado todo con 
mucha ilusión.

¿Cómo es el proceso de creación de, por ejemplo, 
uno de tus pendientes?

Es un proceso muy entretenido y con bastante 
trabajo, ya que la mayoría de los pendientes 
estan hechos artesanalmente.   Están hechos de 

arcilla polimérica, es un material similar a lo que 
conocemos como plastelina.   Hay que moldear 
hasta conseguir una capa lisa, una vez la tenemos, 
hay que plasmar el diseño que tenemos en mente, 
bien sea con algún molde con la forma o con un 
cortador. Después se hornean todas las piezas, 
se lijan y las lavamos para que queden lo mejor 
posible. Finalmente, ponemos los enganches y 
cierres. 

Tienes una cuenta de tu marca de ropa en 
Instagram. ¿Crees que las redes sociales son una 
herramienta esencial para darte a conocer? 

La verdad es que sí. Bajo mi punto de vista, las 
redes sociales son una herramienta indispensable 
actualmente. Ayudan mucho a darte a conocer y 
más cuando no tienes una tienda física. Las redes 
son de gran ayuda, puedes interactuar con tus 
clientes y publicar todos tus productos.   A mí, 
personalmente, me ayudan mucho, ya que intento 
hacer a mis clientes partícipes de todo. 

Con la pandemia, las ventas online se han 

duplicado respecto al año anterior. ¿Crees que 
las tiendas online son el futuro? 

Sí. En la pandemia, con el cierre de las tiendas, 
aumentaron muchísimo las ventas online. 
Actualmente, muchas de las tiendas físicas 
sobreviven gracias al ecommerce.   Para quien 
no lo conozca, el e-commerce es un método de 
compraventa de bienes, productos o servicios 
valiéndose de internet como medio, es decir, 
comerciar de manera online.
Sin duda, las tiendas virtuales son el futuro. 
Aunque el comercio ‘online’ avanza de forma 
rápida y ascendente, la tienda física sigue siendo 
el canal de compra preferido por los consumidores 
españoles. 

¿Dónde te gustaría estar en 4 años?

Dentro de cuatro años me veo viviendo fuera, 
trabajando en el sector de la moda. Ojalá en una 
revista, es uno de mis sueños. También, viajando, 
formándome y sobre todo, haber crecido con mi 
marca y compaginarla con mi trabajo. 

“#agshop es una marca española, 
joven y emprendedora. El centro 

de nuestra pequeña marca es 
el cliente, valoramos sus ideas y 
siempre son partícipes de cada 

proyecto”

La creación de los pendientes es 
un proceso muy entretenido y 

con bastante trabajo, ya que la 
mayoría de los pendientes están 

hechos artesanalmente”

P l a ç a  J o v e l l a r,  8   V I N A R Ò S

F E L I Z  D I A

Madre
 d e  l a

D O M I N G O  2  D E  M A Y O
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La proteïna de peix és especialment adequada 
per la nutrició humana, molt indicada en la dona 
gestant per garantir el bon desenvolupament 
de l´embaràs i del fetus i, a partir d’aquí, per un 
satisfactori creixement en la infantesa. En tot el 
mon mes de 3300 milions de persones obtenen 
del peix al menys el 20% de la ingesta diària de 
proteïna animal, en zones geogràfiques de les que 
destaquen les del nord, Groenlàndia, Escandinàvia, 
Islàndia; el sud d´Europa (Espanya, Grècia, França, 
Malta, Portugal...), i a l´Asia, Xina, Japó i tot el sud 
est del continent. 
Durant els últims 30 anys el consum mundial de 
peix ha augmentat el 122%, i la demanda no minva, 
donat que en les regions en les que hi ha  un franc 
desenvolupament social i econòmic, el consum 
per persona i any ha passat de 5,2 kg (1961) a 
superar els 20 kg (2018), però al Japó aquesta xifra 
supera els 53 kg. El 2018 la producció extractiva 
va ser d´uns 96,5 milions de tones, possiblement 
la xifra mes elevada mai registrada, i la major part 
d´aquesta pesca procedia del Gran Sud dels oceans 
Atlàntic, Pacífic  i Índic. 
En el seu informe 2020 la ONU exposa una 
prospecció segons la que el 2030 la producció 
total de peix augmentarà fins a 204 milions de 
tones, i que el consum per persona i any assolirà 
els 22 kg.  Bona part d´aquesta disponibilitat 
es deu a la aqüicultura, però aquesta activitat 
depèn enormement de la pesca extractiva, que 
proporciona la matèria de base per la producció 
de farina i oli de peix, que permeten fabricar els 
pinsos equilibrats amb els que criar i engreixar els 
estocs de peix en cultiu, però també la ramaderia 
intensiva a terra. 
Però l’ informe de la ONU també afirma que 
actualment el 34 % de les poblacions de peixos 
es explotat a nivells biològicament insostenibles, 
degut a que la pressió extractiva es mes elevada 
que la capacitat de reproduir-se d´aquestes 
especies. Mentre, el 66 % del peix desembarcat 
procedeix de poblacions que encara es pesquen 
en regim biològicament sostenible. La situació es 
manté en unes xifres encara tolerables gracies a la 
aqüicultura marina que actualment produeix mes 
que la pesca extractiva a nivell mundial. 
Fins a quin punt es pot confiar en les estadístiques 
que corren pel mon és prou discutible. El 2020 
la FAO (Organització de les Nacions Unides per 
l´Agricultura i l´Alimentació) informa sobre les 
estadístiques del 2018. La producció total mundial 
de recursos marins es de 179 milions de tones, de 
les que 96,4 milions de tones procedeixen de les 
captures pesqueres, que estan minvant des del 
1996, segons els seus propis informes. La resta fins 
assolir els 179 milions de tones, 82,6 milions de 

tones procedeix de l’aqüicultura marina. 
Les dades de la FAO poden no sols subestimar 
les pesqueries artesanals i de subsistència, sinó 
que també ometen les captures de pesqueries 
recreatives, les incidentals descartades i les 
il·legals i no declarades, inclús quan es disposa 
d´algunes estimacions. A excepció d´alguns 
casos de notificació excessiva, les dades de 
desembarcaments actualitzats i informats 
anualment per FAO, d´acord amb les dades 
proporcionades pels països membres, poden 
subestimar considerablement les captures 
pesqueres reals.  És a dir, en poques paraules, hi ha 
un notable “filibusterisme” en la pràctica de la pesca 
industrial, i que explica en bon punt la sobrepesca 
i la absència de sostenibilitat de les pesqueries així 
tractades.
La demostració d´aquest filibusterisme avui dia ens 
pot arribar des de diferents orígens. Per exemple, un 
estudi publicat el 2016 a Nature Communications 
(*) contradiu abastament aquelles dades. 
L´estudi, resultat d´un projecte internacional de 
“reconstrucció de captures” desenvolupat entre 
1950 i 2010, afirma que les captures al final d´aquell 
període (2010  -  8 anys abans del 2018 informat per 
la FAO ) assoliren un màxim de 130 milions de tones, 
en front dels 96,4 informats per FAO el 2018,  i sí que, 
a partir d´aleshores, començaren a caure amb força.  
Aquesta caiguda te un clar reflex en la disminució 
de les captures per la pesca industrial, tot i que s´ha 
produït una disminució de la rebutjable pràctica 
dels “descarts”, es a dir, del retorn al mar, ja mortes, 
es clar, de les especies considerades no comercials 
per la pesca industrial. En la actualitat aquests 
“descarts” estan comptabilitzats en 9,1 milions de 
tones (10,8 % de la pesca treta dels mars), la meitat 
del que es feia fins la dècada de 1980. Bona part 
d´aquells descarts ara ja no es rebutja, sinó que 
s´aprofita (**)
Un altre testimoni. La Global Fishing Watch (GFW) 
és una organització internacional independent 
sense ànim de lucre, que vigila l´estat de salut 
dels oceans, per que segueixin sent productius i 
resilients, i treballa per mantenir una transparència 
sobre la governabilitat justa i eficaç dels recursos 
marins, en recolzament de la biodiversitat i el 
desenvolupament sostenible.
Entre 2012 i 2016 l´equip de la GFW va efectuar un 
treball enorme, ajudant-se d´un complex sistema 
de computació. Els resultats foren publicats a la 
revista Science (***). L´objectiu era analitzar 22.000 
milions de missatges d´ubicació o localització que 
els vaixells de pesca s´envien entre ells i amb la 
companyia d´origen. Aquests missatges procedien 
de 70.000 vaixells de pesca industrial, que deuen 
portar obligatòriament “equips transpondedors”, 

i que formen part del Sistema d´Identificació 
Automàtica (AIS), amb el qual els vaixells envien 
informació sobre posició, rumb i velocitat, 
informació de la que es disposa en pocs segons. 
Els missatges es poden detectar des de l´espai 
mitjançant els satèl.lits de comunicació, i també 
permeten saber quin tipus de pesca practiquen 
els vaixells en qüestió, essencialment de xarxa 
(arrossegament) o palangre. 
L´estudi ha evidenciat que mes del 55% de la 
superfície dels oceans s´explota en règim industrial, 
i que la superfície global (oceànica) en que es 
practica la pesca es quatre cops mes gran que la 
dedicada a la agricultura als continents. Les àrees 
mes explotades son al Atlàntic Nord-est, al Pacífic 
Nord-est,  a Sud-Amèrica i a l´Àfrica occidental 
(Sàhara, Mauritània, Senegal, Gambia, Guinees..).  
Son les flotes de cinc països les que acaparen el 85% 
de la pesca a alta mar: Xina, Espanya, Taiwan, Japó, 
Corea del Sud, però quan es registra la empremta 
global pesquera en nombre de hores que treballen 
aquests flotes es veu que, en el període estudiat, 
les flotes de la Xina varen invertir fins 17 milions 
d´hores (!!!), xifres enormement superiors a les de 
les altres flotes mes significades en l´estudi: Taiwan, 
Espanya, Itàlia amb ± 2 milions; França, Japó i Rússia 
entre 1,3 i 2 milions, i Gran Bretanya, Estats Units i 
Corea del Sud, sobre unes 600 mil hores.
De l’estudi també es dedueix que els factors 
que mes influencien desfavorablement les 
circumstancies de la pesca no son mediambientals, 
que no depenen de si es hivern o estiu, de si hi ha 
migracions del peix o no, o si, fins i tot, es poden 
descartar els circumstancials efectes adversos del 
fenomen cíclic de “El Niño” a les costes del Pacífic 
oriental (Perú, Xile). Els principals factors son motius 
exclusivament polítics i/o culturals, que es podrien 
corregir a escala mundial, si es volgués, i que no 
tot està sotmès als “capricis” de la natura.  Però els 
científics també admeten que la imatge obtinguda 
de les dades no es completa ni del tot exacta, donat 
que no tots els vaixells porten els sistema AIS abans 
citat, obligatori als mes grans, i que aquests, encara 
que el portin, poden decidir apagar-lo quan volen 
ocultar actuacions clarament il·legals. Això es pot 
qualificar de filibusterisme, o no ?.

(*) Pauly D & Zeller D. 2016. Catch reconstructions reveal 
that global marine fisheries catches are higher than reported 
and declining. Nature Communications. Nº 7.10244.
(**)(https://www.pescaconciencia.com/2020/09/10/
evaluacion-comparativa-de-los-descartes-de-la-pesca-
mundial/).
(***) Kroodsma D.A. et al. 2018. Tracking the global 
footprint of fisheries. Science. Vol.359: 904-908. DOI: 
10.1126/science.aao5646.

Sobrepesca i filibusterisme a la mar (I)
Per Francisco Amat, biòleg

(continuarà)



17 d’abril de 2021

15

ACTUALITATSOCIETATE L  D I A R I E TVinaròs

QUE COMIENCEN 
‘LOS JUEGOS 

DEL HAMBRE’ (II)

Carla Escuder. Farmacéutica y Dietista-Nutricionista 
(@nutriestudio_dietistas)

E L  D I A R I E TE L  D I A R I E TVinaròs

(continuarà)

¿Qué tal habéis pasado la semana post Semana Santa? 
Es una semana complicada para el propósito de “ponerse 
a dieta”. Aún quedan restos de torrijas, monas y de más, 
a las que es difícil decirles que no. Es normal que sea 
difícil. Por lo obvio, que están muy buenas y porque el 
azúcar induce a comer más azúcar. Aunque no le damos 
la importancia que tiene porque es totalmente legal, 
el azúcar actúa como una droga. Cuanto más azúcar 
tomamos, más queremos y más dependencia tenemos 
de él. Después de cuatro días que si monas de diferentes 
tipos, torrijas y demás dulces, es normal que aunque le 
pongamos toda la intención del mundo, nos cueste dejar 
de tomar azúcar. Si sucumbimos al deseo y no paramos 
de comer azúcar, siempre estaremos en esta rueda, 
con la ansiedad añadida. Además de las consecuencias 
perjudiciales que tiene para la salud: caries, resistencia a 
la insulina, obesidad, etcétera. 

Mi propuesta es intentar eliminar el azúcar por completo 
de la alimentación durante, al menos, dos semanas. La 
ansiedad se reducirá y, al disminuir las calorías, la pérdida 
de peso se irá realizando de manera progresiva y segura. 
Al principio cuesta porque existe una dependencia, pero 
a medida que van pasando los días resultará mucho más 
fácil. La idea es eliminar por completo el azúcar, el del café 
también. Tomároslo como un experimento. Si además 
seguimos las recomendaciones de la semana pasada, 
no pasar hambre y huir de los alimentos diseñados para 
perder peso, nos va a resultar mucho más fácil. Llena la 
nevera y la despensa de alimentos de calidad: cereales 
integrales y legumbres, lácteos, huevos, frutos secos 
crudos, frutas y verduras... Y ya me contáis que tal el 
experimento. 

Por otro lado, no nos tenemos que olvidar del otro lado 
de la balanza, la actividad física. Hay que moverse y 
aumentar el gasto energético. El día es más largo por lo 
que nos da más oportunidad de poder pasear, correr, ir en 
bici... Intenta coger lo mínimo posible el coche y sustituir 
el ascensor por las escaleras. Mantener un estilo de vida 
activo es clave tanto para la salud como para la pérdida 
de peso. Si estamos lo suficientemente motivados ya, os 
recomiendo realizar ejercicios de fuerza. El entrenamiento 
de fuerza mantiene el músculo activo durante y después 
del ejercicio por lo que la pérdida de peso es muy eficaz. 
Aparte de los beneficios que tiene para la salud, como 
ayudar a mantener el sistema inmunitario perfecto, 
importantísimo en estas fechas. 

Evitando la ansiedad por la comida y el hambre extremo; 
evitando ultra procesados ricos en azúcares y aumentando 
la actividad física conseguiremos un cambio notable en la 
composición corporal. 
Recordad las prisas no son buenas y sospechad de quien 
os venda cambios espectaculares en tiempo récord. 
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L’any passat el confinament va impedir l’acte en memòria de 
les víctimes de la repressió franquista al cementeri de Vinaròs. 
Enguany, tot i les restriccions que impedeixen les concentracions 
de persones en actes públics que no siguen “festes il·legals”, 
concentracions futbolístiques i botellots “clandestins”, ERPV de 
Vinaròs ha volgut retre amb mascareta reglamentària  i distància 
de seguretat un record a les víctimes de la vesània franquista que 
jauen a la fossa comuna del cementeri de Vinaròs.
Amb l’acte d’avui, vinculem el record de Guillem Agulló, assassinat  
per una banda de nazis l’11 d’abril de 1993 a Montanejos, un 
record més necessari que mai davant la imparable banalització 
de feixisme que togats suprems, demagogs polítics, oficials de 
l’exèrcit que proposen impunement afusellar mitja Espanya, 
periodistes sense escrúpols i tertulians fanàtics escampen 
impunement per les xarxes socials, mitjans de comunicació i 
tribunes parlamentàries.
La pandèmia no pot ser la coartada per a renunciar a homenatjar 
els vençuts. L’exercici públic de la memòria és l’antídot necessari 
per desemmascarar la demagògia, la propaganda i la mentida 
amb què el feixisme del segle XXI pretén imposar-nos amb la més 
exquisida i grotesca aparença democràtica. 
Esperem que l’any que ve ens retrobarem tots plegats amb bona 
salut, la cara destapada i amb la presència insubstituïble dels 
familiars de les víctimes del franquisme.

En homenatge
Esquerra Republicana Vinaròs

Els màxims representants de l’equip de govern de Vinaròs, l’alcalde, Guillem Alsina (PSPV), i les regidores Anna Fibla (TSV) i Paula Cerdà (Compromís), van  retre 
homenatge amb una ofrena floral a les víctimes del franquisme en la fossa comuna del cementeri municipal

Els tècnics de la secció de Sanitat Forestal 
de la Conselleria de Medi Ambient han 
treballat en el Paratge Natural de l’Ermita 
per valorar l’afecció per Tomicus (insecte 
perforador dels brots del pi).
Des de l’Ajuntament vam sol·licitar aquesta 
valoració després de detectar dos pins secs 
a la zona de les antenes.

Del resultat de la visita han confirmat que 
es tracta d’una afecció per Tomicus, i s’ha 
procedit a talar els pins infectats. D’altra 
banda, s’ha confirmat que la resta de pins 
no estan infectats. 
A més, han inclòs la pineda del Paratge 
Natural Municipal en el programa de 
prospeccions de masses forestals de la 
Comunitat Valenciana per continuar amb el 
seguiment.

Talen dos pins infectats per Tomicus a la serra del Puig

En record de les víctimes del franquisme
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Comunions de Islendy i Alba a l’església de Santa Magdalena. Fotos Aparicio.

E.Fonollosa
El  CEIP   Assumpció ha 
publicat un número més, 
el 53, de la seua veterana 
revista Xerinola.
En aquest número de 
Pasqua 2021, hi ha de 
nou variats continguts, 
elaborats per les diferents 
classes des d’Infantil 
3 anys fins sisé de 
Primària i l’alumnat de 
5è i 6è que col·labora 
i n d i v i d u a l m e n t . 
Destaquen les pàgines 
dedicades als diversos 
treballs i experiències que 
fan en cada aula i també 
les fotos de grup amb tots 
disfressats, en companyia 
del Carnestoltes propi de 
l’escola.

Nou número de XerinolaComunions

Informació important per a les col·laboracions
Nou e-mail del Diariet

El correu del Diariet enlloc de diariet@vinaros.org és:
diariet@vinaros.es

La portada i la contraportada 
han estat elaborades 
pels alumnes de quart de 
Primària.
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“En el finísimo lado de la cordura” de Baltasar Pérez Gimeno 
Presentación el 21 de abril a las 19h en la biblioteca municipal de Vinaròs 
Cordura  (definición  Diccionario de la lengua 
española): «Prudencia, sensatez, buen juicio».
Jack y Norma son misteriosamente asesinados. Los apellidos 
Torres y Montilla forman una saga flamenca de artistas. 
Natalie, actriz, elabora sus recuerdos junto con su familia, 
el amor y los rodajes, en el glamour de la época dorada de 
Hollywood, y del cine clásico y moderno español. Pasión en 
todos sus extremos… ¿El peso de los recuerdos marcará su 
destino? Cuando la fama, la influencia y el poder se llevan 

en la sangre no es fácil mantenerse en el finísimo lado de la 
cordura.
Cuarta novela  de Baltasar Pérez Gimeno,   
un Thriller psicológico, drama, comedia, con un estilo puro 
y fiel, y un amplio y esmerado trabajo de documentación 
histórica de principios del siglo XX.

AFORO LIMITADO: Reservas de la biblioteca: 21 d abril 
a las 19h en la biblioteca y venta del llibro: 637 504 743

Jordi Sancho i Núria Prades publiquen el llibre
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Nou llibre ALCANAR, IMATGES DE 3000 ANYS D’HISTÒRIA, on Jordi Sancho Parra i Núria Prades fan un repàs a l’historia 
d’Alcanar des del neolític, passant per l’edat del ferro, els ibers, romans i musulmans, època medieval… fins als nostres dies.

Jordi Sancho i Núria Prades publiquen el llibre
‘Alcanar, imatges de 3.000 anys d’història’
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El disc de música tradicional “Tretze vares”, de 
Cati Plana, de Barcelona i Pau Puig, de Vinaròs, 
ha quedat en el lloc nº8 dels millors discos de 
músiques del món del mes d’abril elaborada 
per experts europeus de la World Music 
Charts Europe.  La llista es pot veure en aquest 
enllaç: https://www.wmce.de/
La llista World Music Charts Europe l’elaboren 
entre una seixantena de periodistes especialitzats 
en músiques del món, amb els discos ordenats per 
puntuació. Es fa cada mes una llista dels millors 
discos de cada mes i es va renovant cada 30 dies. 
Entre aquests experts, n’hi ha tres espanyols i la 
resta són de diversos països europeus.
A Catalunya, només hi ha estat al top 10 d’aquesta 
llista  Maria del Mar Bonet, i ara tenen eixe honor 
la parella Pau i Cati. En una anterior ocasió, ha 
estat el valencià Miquel Gil amb el seu disc Eixos.
La idea del disc “Tretze vares” va nàixer en unes 
actuacions que Cati i Pau van fer al Festival 
Internacional de l’Acordió de Montmangy, al 
Quebec. “Ja que hi anàvem, en lloc de tocar 
repertori dels nostres projectes, vam decidir 
mostrar-los una part representativa de gèneres 
de la música tradicional dels Països Catalans amb 
la intenció que veiessin quina era la música d’arrel 
de casa nostra” comentava Puig.
“Després d’aquesta experiència -continuava 
dient- vam seguir pegant-li voltes a aquesta idea, 
vam anar definint melodies i polint arranjaments. 
I finalment vam decidir començar a gravar 
una maqueta a casa, nosaltres mateixos. Vam 
començar gravant l’acordió, a poc a poc, quan 
podíem, ja que Cati viu a Arsèguel (a les portes 
d’Andorra) i jo actualment visc a Reus i trobar-se 
no és fàcil”.
 Un cop gravades totes les parts d’acordió i faltant 
només els vents, per qüestions d’agenda i de feina 

van haver de deixar de gravar durant un temps, 
fins que va arribar el confinament. “La primera 
setmana de confinament, com que encara no 
teletreballàvem, m’hi vaig posar i vaig gravar 
tots els temes de dolçaina i bansuri. I un cop 
acabat vam veure que la qualitat resultant podia 
anar més enllà d’una simple maqueta. Després 
de deixar-ho escoltar a algunes persones de 
confiança vam decidir posar aquestes músiques 
en un disc. I així ha anat el procés”.
Tot el disc són melodies molt conegudes del món 
folk. El disc vol ser un homenatge als gèneres 
musicals, “però alhora, i aquí és on està la feina, 
investiga i aposta per una manera de tocar plena 
d’ornaments i matisos, alguns dels quals son ben 
poc o gens utilitzats en els nostres instruments”.
“És un disc senzill, que no descobreix material 
nou, sinó que el revisita i l’analitza, amb uns 
arranjaments senzills, quasi minimalistes, però 
farcit de detalls i subtileses interpretatives”.
Al disc hi ha un poc de tot: cançó de treball, 
nadala, rumba, jota, contrapàs, bolero, sardana 
curta, contradansa, fandango, ball pla, corranda, 
dansà, havanera, vals... La majoria són anònimes i 
quatre són de nova composició.
El disc es diu “Tretze vares” perquè “el nom 
gèneres [musicals] és ambigu i no ens atreu gaire 
i, fa ja molts anys, el grup Al Tall va proposar el 
terme “vara” per referir-se o substituir al terme 
“gènere”. Per altra banda, en el disc podríem dir 
que hi ha tretze gèneres o “vares”.
En aquest disc Cati i Pau toquen la dolçaina en F, 
el bansuri (flauta travessera de canya) i l’acordió 
diatònic G/C. L’aposta per la dolçaina en F vol 
reivindicar aquest instrument “que està clarament 
en desús degut a l’estandardització de la dolçaina 
i que seria bo revitalitzar” com diu finalment el 
músic vinarossenc.

El disc del vinarossenc Pau Puig, vuitè dels millors 
de músiques del món de la World Music Charts Europe

Emili Fonollosa

Associació Cultural Amics de Vinaròs

L’Associació Cultural Amics de Vinaròs, atenent a 
les finalitats per a les que va ser constituïda, es 
planteja com un dels seus objectius més rellevants 
el suport de la investigació sobre la història, les 
humanitats i les ciències socials de Vinaròs des 
d’una doble perspectiva: el desenvolupament 
i publicació d’investigacions avançades en eixe 
camp i el suport i reconeixement als investigadors. 
De amb estos objectius, l’Associació Cultural 
Amics de Vinaròs, en col·laboració i amb el 
finançament de l’Ajuntament de Vinaròs convoca 
el Premi d’Investigació Històrica J.M. Borràs 
Jarque 13ª edició.
L’objectiu de la present convocatòria és la 
promoció especifica de la investigació científica 
desenvolupada per investigadors que desitgen 
dur a terme un projecte d’investigació la temàtica 

del qual estiga relacionada preferentment amb 
Vinaròs, en el camp de les humanitats o ciències 
socials.
Els treballs presentats hauran de ser originals i 
inèdits, no havent sigut presentats, ni publicats 
amb anterioritat. L’entrega podrà fer-se 
personalment o per correu a l’adreça postal: 
Associació Cultural Amics de Vinaròs. Carrer Sant 
Ramon, 11. Apt. de Correus 262. 1500 Vinaròs. 
Castelló, no mes tard del dia 31 d’octubre del 
2021.
El premi tindrà una dotació econòmica de 
3.000 euros que serà aplicat íntegrament per 
l’Associació Cultural Amics de Vinaròs en l’edició 
i publicació de l’obra de la manera següent: Una 
única edició mínima de 550 exemplars del treball 
seleccionat, els quals seran facilitats gratuïtament 

per major difusió del mateix.
Si es donés la circumstància de què el guanyador 
del premi fos una persona jove (entenent com a 
jove el criteri que usa la Generalitat Valenciana 
per al seu Carnet Jove) rebrà 500€ en metàl·lic en 
concepte de motivació per a la continuació de les 
seues investigacions.
L’avaluació del treball serà realitzada per un Jurat 
Qualificador que valorarà els treballs i atorgarà 
el premi, podent declarar-se desert si al seu 
parer s’estimarà que cap reuneix els requisits, 
nivell científic adequat, o mèrits necessaris. El 
Jurat estarà compost per cinc personalitats de 
reconegut prestigi una de les quals representarà 
a l’Ajuntament, una altra a l’Associació i els tres 
restants a decidir per la Junta de Govern de 
l’Associació.

Convocatòria del 13é Premi d’investigació històrica 
Borràs Jarque (edició 2021)
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  T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A                                      

ÀGORA   
Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades.... 

( APROPAMENT A LA LITERATURA AFRICANA ) 

“CADA DÍA ES DEL LADRÓN ” 
                                       de Teju Cole 
 

Dissabte 24 d’abril ,  11h .  
                  

Presenta el llibre : Rosa Prades 
 

  
 

 
LLOC : PER DETERMINAR , SEGONS MESURES ANTI-COVID. 

     Si t’interessa participar adreçat a : albanta1958@yahoo.es 

Un jove metge torna al seu 
Lagos natal després de viure 
quinze anys a Nova York. La 
Nigèria de la seua infància ja no 
existeix; en el seu lloc troba una 
ciutat guanyada pel consumisme, 
el desdeny i la globalització. 
L'esperit del segle XXI impregna 
el globus sencer i de Manhattan 
a Lagos el món és una màquina 
ben greixada, sempre que es 
dispose de diners per a pagar, ja 
siga el suborn del funcionari de 
l'administració d’EEUU que 
expedeix un visat, o l'extra que 
l'empleat de la gasolinera 
nigeriana es cobra per emplenar 
el depòsit. Cada dia és del lladre 
és una rondalla sobre la 
corrupció moral i política, un relat 
commovedor sobre el significat 
de tornar a la llar. 

             Nuruddin Farah, nació en Baidoa 24/11/1945, 
la Somalia italiana bajo control británico
         Escritor somalí en lengua inglesa, interesado en 
los derechos de la mujer somalí postcolonial.
Hijo de un comerciantes y una poetisa, estudió 
filosofía y literatura en India con intención de volver 
a Somalia como profesor pero la condena a muerte 
por parte de Barre por su novela “A naked neddle” 
se lo impidió. Ha sido profesor en universidades de 
USA, Alemania, Nigeria, Sudan, Gambia y la India. 
En 1996 volvió a Somalia y dos años más tarde se 
mudó a Ciudad del Cabo en Sudáfrica.
           Debutó como novelista en 1970 con la obra 
“From a crooked rib” que revela el papel autoritario 
del sistema de clanes patriarcales en el que las 
mujeres son explotadas y se le niegan sus derechos. 
Posteriormente publicó dos trilogías. La mayoría de 
su obra está escrita en inglés, aunque ha traducido 
al somalí cuentos infantiles del árabe, italiano, 
francés e inglés.
         Somalia : para muchos el país más corrupto del 
mundo con una población de entre 15 y 25 millones 
de habitantes en un país algo más grande que 
España. Tras la guerra civil de 1991 entre las distintas 
facciones que puso las semillas de la anarquía, el 
descontrol y la violencia extrema bajo los señores 
de la guerra. se dividió en pequeños estados 
independientes sin un poder que lo gobierne en 
su totalidad. Poco antes de su caída en 1969 el 
dictador Said Barre había concedido derechos de 
exploración petrolera sobre 2/3 del territorio.    
           De 2006 a 2009 la Fuerza de Defensa nacional 

de Etiopía fue involucrada en el conflicto, el 
gobierno declaró estado de emergencia en 2009 
solicitando ayuda internacional y la intervención a 
estados vecinos de África oriental.   
           En este libro de 2011, Huesos cruzados, su autor, 
Nurddin Farah, nos sitúa en Somalia, su país de 
origen, excolonia italiana bajo control británico en 
2006 a punto de ser invadida por Etiopía, después 
de devenir en un estado fallido como consecuencia 
de una dictadura entre los años 1969-1991. y la 
posterior guerra civil entre las distintas facciones 
que aparecen y se disputan el control del país.
           Encontramos a Jebbel, somalí de origen y 
residente en EEUU, acompañado de su yerno Malik 
(periodista free lance que ha cubierto varias de las 
guerras actuales y su hermano Alh, ambos nacidos 
en Yemen y residentes también en EEUU que vienen 
para intentar encontrar al hijastro adolescente de 
Alh (del que piensan que está en Somalia) y que 
se ha unido a los radicales islamistas que quieren 
instalar en Somalia el cumplimiento de la Sharia en  
un sentido muy estricto.
             Allí se encuentran con antiguos buenos 
amigos de Jebbel que les acogerán y ayudarán a 
moverse por el país con una cierta seguridad, y a 
contactar con personajes de ese mundo oscuro 
y violento que les puedan servir de ayuda en la 
búsqueda del chico.
             Farah nos introduce en un país fallido, sin 
leyes ni gobierno reconocido, donde la vida 
no tiene ningún valor, en el que los jóvenes sin 
presente ni futuro son captados por los radicales 

para convertirlos en mártires mientras ellos y sus 
hijos se refugian a salvo en sus casas. Un país en el 
que las mujeres han sido encerradas en sus casas, 
han perdido todos sus derechos como ciudadanas 
y nadie que vele por ellos porque todo se decide en 
las mezquitas y ellas no tienen allí a nadie que las 
represente.
Los servicios públicos no funcionan y conseguir 
un pasaporte para salir del país es un objetivo 
fundamental para todo el que quiera salir del 
infierno.
             Nos introduce en el laberinto de la piratería 
que ha asolado el país y a sus pescadores y que 
beneficia esencialmente a los intereses de países 
ajenos y tantas empresas involucradas en este 
negocio tan lucrativo en el que casi nada es lo que 
parece.
             Nos presenta la vida cotidiana de los amigos 
de Jebbel en un país que Farah ama por encima de 
todo y del que nos habla para que el mundo no lo 
olvide, según sus propias palabras.
             Es una novela fácil de leer y con muchos 
puntos interesantes sobre los que reflexionar, 
nada es lo que parece y las visiones del imaginario 
occidental quedan diluidas en unas situaciones que 
nos desbordan por su complejidad y su alejamiento 
cultural. 

  Estela Canales

HUESOS CRUZADOS de Nuruddin Farah

Ressenya literària
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OPINIÓ

Ver para creer

Per Marcela Barbé

Visita l'hemeroteca 
gratuïta del Diariet al 
repositori de la UJI

http://repositori.uji.es/xmlui/
handle/10234/95093

Cerca imatges i articles de la 
historia de Vinaròs

E L  D I A R I E TVinaròs

        En el último pleno 
de marzo se presentó 
por parte del partido 

popular una propuesta para reducir el IBI y 
suprimir la tasa de BASURAS para este año 2021.
En las votaciones los únicos que votamos a favor 
de dichas bajadas fuimos el P.P., Ciudadanos y 
el P.V.I.; Compromís y el concejal tránsfuga se 
abstuvieron, y cosa increíble el P.S.O.E. y Tots i 
Totes (Podemos) votaron en CONTRA.
Se imaginan que unos partidos que se 
autocalifican de “sociales” y que según ellos están 
al lado de los más débiles, de los más necesitados, 
los más vulnerables, ¿voten en CONTRA de bajar 
para los vinarocences los impuestos??
 
Como digo en el principio: “ Ver para Creer”. ¿Para 
qué quieren guardar estos 2, 4 millones de euros 
de remanentes?   ¿Hay mejor destino qué darles 
para mitigar los gastos en impuestos de sus 
conciudadanos? 
 
Con 1,7 millones de euros se cubrirían estos 
gastos y calmarían un poco el ahogo monetario 
de nuestras familias. Es ahora cuando se precisan 
todas las ayudas habidas y por haber, no cuando 
la economía va viento en popa.  Estamos viviendo 
momentos muy duros, complicados, difíciles, 
cada vez más nos estruje esta maldita pandemia. 
Cada día que pasa nos aprieta un poco más 
la crisis, y nos damos cuenta de ello porque si 
paseamos por nuestras calles vemos cómo la 
mitad de nuestros comercios están cerrados o 
a punto de cerrar, porque  las personas están 
agotadas de luchar, ya que carecen de ingresos 
por falta de trabajo.
 
El equipo de gobierno de nuestra ciudad, que 
se hace llamar “ social” pretende hacerles pagar 
los tributos, como si no ocurriera nada, tributos 
que están en manos de estos mandatarios el que 
puedan ahorrarse el pagarlos.
 
 El PVI no puede entender esta forma de gobernar, 
no tiene ningún sentido que les sobren unos 
cuantos millones de euros y no quieran ayudar a 
los vinarocenses  para aligerar sus cargas fiscales.
 

Infraestructures i obres
 Per Fernando Juan, Regidor de RR.HH i Indústria

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Trece meses de 
pandemia, cero ayudas

Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

La realidad es tozuda y 
no puede esconderse. 
Llevamos ya trece meses 

de pandemia y el Ayuntamiento de Vinaròs, 
gobernado por la izquierda que presume de ser 
sensible a las necesidades de aquellos que peor 
lo pasan, no ha otorgado ni un euro de ayudas en 
iniciativas propias. Un año de inacción y abandono 
de centenares de comercios, autónomos y 
pequeñas empresas.
Y no será por falta de dinero. Al gobierno de 
Guillem Alsina y Anna Fibla le sobraron en 2020 
más de 2,4 millones de euros. No quisieron bajar 
ni un impuesto y no fueron capaces de crear 
líneas de ayudas directas como hicieron otros 
ayuntamientos de nuestra provincia. Las promesas 
y las palabras no dan de comer ni salvan empleos.
Los vinarocenses recordarán que en mayo de 
2020 el Partido Popular puso sobre la mesa del 
gobierno local una serie de medidas: ayudas 
directas a autónomos y asimilados, supresión 
de la tasa de basuras y reducción del IBI. Alsina y 
Fibla ni las escucharon, ni las estudiaron y muchos 
menos las tomaron en consideración.
A finales del año pasado y con la vista puesta en 
los presupuestos de 2021 el Partido Popular de 
Vinaròs volvió a tomar la iniciativa, a proponer 
esas medidas realistas y realizables en beneficio 
de la inmensa mayoría de vecinos que rechazó 
en mayo la izquierda, pero de nuevo el gobierno 
de PSPV-PSOE y Som Vinaròs se negó a escuchar 
nuestras propuestas. 
Creemos que ante una grave crisis sanitaria, social 
y económica hacen falta políticos decididos, con 
ideas claras, con determinación y capacidad. 
Nada de ello atesoran quienes están al frente 
del gobierno municipal. Sus dudas y su falta de 
liderazgo e ideas han condenado a centenares de 
vinarocenses a las listas del paro.
Alsina y Fibla deberían recordar la frase de Lincoln 
cuando decía aquello de “podrán engañar a todo 
el mundo algún tiempo, podrán engañar a algunos 
todo el tiempo, pero no podrán engañar a todo el 
mundo todo el tiempo”. La publicidad institucional 
en medios de comunicación y publicidad en redes 
sociales, que pagamos todos de nuestros bolsillos 
y está al servicio no del Ayuntamiento sino del 
equipo de gobierno, no servirá para tapar el 
agujero social creado por la inacción de Alsina y 
Fibla. Como siempre la izquierda sirve únicamente 
para publicitarse mientras arruina a la sociedad.

Hi ha qui diu que no tenim 
projecte de ciutat. Hi ha qui 
diu que no treballem, ni en 
l’administració local, ni en 
l’autonòmica, ni en l’estatal. 

Hi ha qui diu que som ineficaços.
Si tenim en compte el que veiem al nostre 
voltant, ens permetran que dubtéssem 
d’aquestes afirmacions. Sí. Dubtem quan veiem 
que, a la nostra localitat, continuen a bon ritme 
les obres de construcció del Jaume I. Dubtem 
quan veiem que s’han iniciat ja les obres de la 
parada de bus de Les Catalinetes. Dubtem quan 
veien que ja s’han posat en marxa les obres 
d’acondicionament de les platges i cales de cara 
a la temporada estiuenca. Dubtem quan les 
obres de la fase I de la Cotxera de Batet ja són 
visibles, en la seua finalització. Dubtem quan 
ja s’ha adjudicat el projecte i construcció de 
la passarel·la del riu Cervol. Dubtem quan els 
tràmits del centre de la tercera edat segueixen 
sense aturar-se. Dubtem quan estan a punt de 
finalitzar les obres de la Residència. 
I també dubtem del que hi diuen, quan ja 
s’han iniciat les obres de la N-238 fins a l’enllaç 
amb l’AP-7, dubtem quan falta molt poc per a 
finalitzar les obres de la carretera de Morella, la 
N-232, veritable cordó umbilical amb l’Aragó i el 
País Basc.
També dubtem quan ens diuen “tot allò dels 
trens”, i ja s’han licitat les obres ferroviàries, el 
corredor mediterrani, entre Castelló i Vandellòs, 
on està contemplada una renovació de les vies i 
andanes de l’estació de tren de Vinaròs. 
I continuem reclamant accions en les 
infraestructures que travessen el nostre terme, 
per a recuperar el temps perdut en algunes 
d’elles. Perquè som capital de comarca i nus de 
comunicacions amb el nord de la Comunitat 
Valenciana, perquè les necessitem si volem 
reindustrialitzar posteriorment la nostra ciutat, 
amb la potenciació dels polígons. I reclamem 
perquè sabem que els tràmits son lents, de 
vegades exasperants, però veiem que la roda ja 
gira, després de molts anys aturada.
I mentre els socialistes fem, altres -els 
que dubten- fan campanya interna per a  
posicionar-se a nivell provincial, o fan exercicis 
d’autojustificació de perquè no formen part de 
l’equip de govern que ha pres com a objectiu 
impulsar Vinaròs, encara que ho facen “tot per 
Vinaròs”, però veient els bous des de la barrera. 
Curiós, no?
Hi ha molta feina a fer, molts anys on poca cosa 
es podia fer, o no s’ha volgut fer, segons el punt 
de visió que es trie. Però ho sento. No em val allò 
de “això ho vaig proposar jo”. No em val. Només 
em val si es fa o no es fa, i qui ho fa o no ho fa. I 
en això, anem per davant.
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VOX solicita el asfaltado de dos aparcamientos

Los  vecinos  de  la  Calle  Aragón  y  sus  alrededores  respiran  polvo  en  verano  y  pisan  barro  en

invierno.

Las  únicas  actuaciones  del  Ayuntamiento  para  solucionar  el  desastroso  estado  de  los  dos

aparcamientos públicos han sido: rellenar el firme con grava y parchear los agujeros que se forman.

En VOX vamos más allá y exigimos una solución definitiva: el asfaltado y el acondicionamiento

completo de los dos aparcamientos.

Es lamentable la manera de gestionar que tiene el Ayuntamiento sobre aquellos asuntos que afectan

directamente a la calidad de vida de los vinarocenses, a la imagen que el municipio da al visitante y

a los servicios que ofrece al ciudadano.

Nuestro municipio necesita un cambio de mentalidad urgentemente. Debemos recordarles una vez

más a nuestros gobernantes municipales que a la política se viene a servir al ciudadano y no a

servirse de él.

Juan F. Calvo – Resp. RRSS VOX Vinaroz

Germán Ortigas Castán

“Si no hay subvención, no hay inversión”La bona política
Per Samuel L.Cerdà Escorihuela

El pasado 27 de marzo conocimos que 
Vinaroz mejorará el Polígono industrial 
‘Planes Altes’ gracias a una subvención de 
165.339 euros concedida por el Instituto 
Valenciano de Competitividad Empresarial 
(IVACE) a diferentes polígonos de la provincia 
de Castellón. Además, esta inversión se 
completará con la construcción de una 
rotonda de acceso al polígono que será 
llevada a cabo por la Consejería de Política 
Territorial, Obras Públicas y Movilidad, con un 
coste de 100.000 euros.
En estas mejoras, condicionadas a la 
“obtención de la citada subvención”, figura 
-cómo no- un sostenible carril bici de dudosa 
utilidad, teniendo en cuenta que este 
polígono se encuentra a 9km de Vinaroz y 
con un acceso a través de una estrecha y 
concurrida carretera.
Ideología progre hasta en lo más cotidiano, 
aunque sólo aporte gasto. ¿Alguien ha 
pensado en elaborar un estudio para valorar 
a cuánto asciende cada metro transitado de 
ese carril bici y que pudiéramos evaluar así su 
utilidad?
Esta noticia pone nuevamente de relieve 
que las necesarias infraestructuras para 
la instalación y crecimiento empresarial y 
de empleo en Vinaroz no figuran entre las 
prioridades del consistorio y, de realizarse, 
están condicionadas a que otros organismos 
corran con el peso de la inversión. Si no hay 
subvención, no hay inversiones en esta área.
Este no es el camino correcto para salir de 
los puestos de cabeza de las tasas de paro y 
destrucción de empleo que afecta a Vinaroz.
Parece que el gobierno municipal prefiere 
volcar sus esfuerzos en el mero subsidio de las 
personas con el dinero que previamente les 
quitan con desorbitados impuestos y no en 
la inversión más social: fomentar un ambiente 
que propicie la creación de empleo.

Qui no ha parlat en els darrers 
dies de la vacuna? Si estic 
vacunat,  quan me la posaran, 
quina marca em tocarà... 
Tothom som tècnics en 
vacunes, marques i calendaris. 

Tot el món està al corrent. No diré tots, diré la 
majoria per si de cas, però molts volem que ens 
posen la vacuna:  siga quina siga. 
És de suposar que també heu escoltat, llegit o 
vist alguna referència sobre el compliment dels 
acords de les farmacèutiques i de les compres 
que s’han fet des de la Comunitat Europea, la 
indignació compartida és molta, degut a la 
falta de concrecions i de subministraments de 
la tan anhelada ampolleta que ens ha de portar 
a la immunitat. A la felicitat d’estar un poc més 
tranquils sabent que tenim un escut que ens pot 
deslliurar de la picadura del famós bitxet SARS-
COV-2.
Què senzill és mirar-nos el melic i vore com a 
Europa, malgrat tot, arriben les vacunes i, encara 
que a ritme lent, ens anem immunitzant. Les 
imatges o cròniques que ens tornen a la realitat 
són aquelles que procedents del tercer món fan 
que apartem la vista o ens imaginem escenes 
esfereïdores.  Si abans de la COVID-19 ja hi havia 
diferències, amb la pandèmia s’incrementen 
per fer-les més grans. Com poden comprar 
vacunes aquests països que no en tenen ni per 
alimentar els seus ciutadans? A més els països 
rics acaparen gran part de l’oferta de vacunes 
mentre els estats d’ingressos mitjans i baixos 
tenen moltes dificultats per aconseguir-ne. 
L’OMS i nombrosos països han alertat que, en cas 
de mantenir-se la situació actual, gran part de la 
població mundial, no tindrà accés a les vacunes 
durant el 2021 i pot ser que tampoc el 2022. És 
una qüestió de primer ordre per ètica i justícia 
assegurar l’accés amb equitat a la vacuna. I es 
pot afirmar que ningú estarà segur si les vacunes 
no arriben en temps a tots els racons del planeta.
Amb tota la nostra modèstia, però amb tota la 
força que podem TOTES I TOTS SOM VINARÒS 
donem suport a la campanya que porta la 
PLATAFORMA DE DEFENSA DE LA SANITAT 
PÚBLICA DEL PAÍS VALENCIÀ en pro d’aconseguir 
l’alliberament de les vacunes i afirmem amb ells 
que considerem les vacunes un bé comú que 
han de ser accessibles a tota la població, havent 
de prevaler el dret a la salut sobre el lucre de 
la indústria farmacèutica i demanem que les 
vacunes i resta de productes sanitaris (proves 
diagnòstiques, medicaments, tecnologia) 
puguen arribar, durant l’emergència sanitària, a 
totes les persones i a totes les parts. 
També en aquest mateix sentit va la campanya 
de recollida de signatures adreçades al govern 
d’Espanya, que està fent Metges sense Fronteres. 
Per descomptat donem suport a ambdues 
campanyes i en sumem a la petició que fan 
perquè de forma individual o col·lectiva uniu 
les vostres signatures a les seues peticions. És el 
moment d’actuar. 
Campanya europea: https://
noprofitonpandemic.eu/es/ 
Per a signar persones: https://eci.ec.europa.
eu/015/public/#/screen/*home
Per a adhesions d’organitzacions, associacions i 
col·lectius:  right2cure.spain@gmail.com

Vacunació generalitzada 

Per  S. Fabregat
Estem hui un poc com 
aquest temps que no acaba 
de decidir si ha de ploure 
i gelar o fer sol i “caloret”. 

Estem a dues bandes, molt contents però tristos alhora. 
Contents perquè finalment ha sorgit l’entesa entre 
l’actual equip de govern i nosaltres, la qual cosa ens 
permetrà poder dur a terme molts dels projectes 
que tenim en ment en matèria de Comerç i Festes, 
alhora que donem estabilitat a l’equip de govern. 
Però per altra banda estem tristos. Els que ens seguiu 
regularment ja sabeu que som un col•lectiu amb 
una sola preocupació, Vinaròs, ja que la nostra raó 
de ser és treballar pel poble, però també som ferms 
creients que una política neta, transparent i coherent 
(i perquè no, il•lusionant) és possible i més necessària 
que mai. Però això molts cops no es compleix.  
La gent estem desil·lusionada, i no sols per totes les 
dificultats que hem de superar en el dia a dia derivades 
de la complicada situació que ens toca viure, sinó també 
perquè al veure l’actual panorama polític acabem perdent 
la il·lusió i desconfiant de la política, quan justament és 
aquesta la que hauria de donar-nos força per continuar 
endavant perquè es la que deuria fer possible un canvi a 
millor. I és que la política no té molt bona fama degut a 
la mala praxi de molts polítics. Polítics no han entés que 
la gent, el que vol, es saber que el seu vot serveix per a 
alguna cosa, que se’ls escolta, que és útil per poder fer 
front als seus problemes i donar-los qualitat de vida 
real i no que anirà destinat a que els seus representants 
estiguin més preocupats en quedar bé a qualsevol 
cost per aconseguir vots per tal d’assegurar-se un sou. 
Com a exemple del que comentem, la reiterada insistència 
en el que va d’any del candidat del PP, Lluis Gandia, en 
difondre mentides de forma reiterada sobre la nostra 
entrada a l’equip de govern, que sols fa que embrutar la 
ja malaurada política i desil•lusionar encara més a la gent. 
Per tant, estem tristos perquè hui part del text ha d’anar 
dedicat a desmentir mentides, mentides que si estiguérem 
un poc més preocupats per fer bona política, no seria 
necessari. Però no vos preocupeu, que ho farem ràpid:
Diu Gandia que “nos moríamos de ganas de entrar al 
gobierno” o que inclús “hemos suplicado”... És complicat 
creure això quan a l’inici de la legislatura a Compromís per 
Vinaròs se li va proposar entrar a governar i vam decidir NO 
fer-ho, donat que les competències que se’ns oferien no 
eren suficients per a poder tirar endavant un projecte sòlid 
de millora per al poble. és a dir, no estem en l’equip de govern 
des de el minut 0 per decisió pròpia. I això, a més, deixa clar 
que no estem en política per arribar a final de mes, cosa de la 
qual també ens acusa el candidat del PP. Ens entra el dubte 
de si podríem aplicar ací al candidat la dita tan valenciana 
de: “deia el corb a la garsa: ai mare, que negra sou!”... 
Per corroborar tot açò, sols cal revisar 
la roda de premsa d’aquell moment. 
També diu que no tenim projectes... Donat que l’espai 
per aquest article es limitat, no podem entrar a explicar 
tots els projectes un per un, però sí recordar que hi ha 
penjat a internet de forma pública un document titulat 
“Acord de Govern” on s’expliquen tots els projectes 
que anem a dur endavant. Sols cal donar-li una ullada. 
Continuen en què “en el PP tenemos claro que queremos 
un Vinaròs que ayude al comercio, a los autónomos y 
a las pequeñas empresas”... Bé, cap problema, per sort 
ara és responsabilitat nostra aquesta regidoria i per 
això en els pròxims dies es faran públiques les ajudes 
directes al comerç i els autònoms. Concretament el Pla 
Resistir i el posterior Pla Vinaròs Reactiva. Com sempre, 
tindreu informació de primera mà sobre les bases per 
sol·licitar aquestes ajudes a les nostres xarxes socials. 
I per finalitzar proposen “bajar impuestos para ayudar 
a quienes peor lo están pasando en esta crisis, sanidad 
sin listas de espera y ayudas a familias...” Això ho 
demana el PP, famós per privatitzar la Sanitat a l’estil 
nord-americà fent-la inaccessible per a la majoria de 
la població? El PP que sempre ha prioritzat els grans 
capitals per davant del treballador? El PP de la reforma 
laboral? El que condona 60.000 milions d’euros als 
bancs del rescat bancari? Com a poc, costa de creure. 
I res més per hui, a continuar treballant pel poble i, perquè 
no, per una bona política..
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PESCA

Andrés Albiol Mòllera morenella

Inicio de la campaña langostinera a la xarxa

Aumento de la temperatura en el Mediterráneo

PARTES ESTADISTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES DE FEBRER DE L’ANY 2021 (II)

Club Voleibol Vinaròs

Barcos de la traíña con los botes de faroles embarcados en sus rampas de popa

La pesca de arrastre soportó bien con continuos roles de viento. Los siete bous subastaron a diario 
cigala, gamba, calamar, pez de S. Pedro, salmonete, pescadilla, gallo, rape, pescadilla, caracol, 
peluda, galera, caballa, peix de rei, pulpo roquero y blanco, sardina, araña, boquerón, cintas, boga, 
canana y morralla.
El cerco está guardando parada biológica hasta mayo.
La flota artesanal, algunas barquitas trasmalleras comenzaron esta luna de abril a calar los tirets 
en busca de nuestro crustáceo rey en aguas cercanas a la costa, allí donde acuden por la noche 
a efectuar las funciones reproductoras éstos emblemáticos mariscos. De momento sus capturas 
eran escasas. Otros siguen calando las redes tras la sepia. Dos lo hicieron al mabre, pagel y sargo. 
Otro par al lenguado, rombo y raya. Y otros dos a la langosta, cabracho, dentón y corva.
El palangrillo costero, dos embarcaciones pillaron con este arte de anzuelo lubina, dorada, pargo y 
congrio. A última hora, tres barcos comenzaron la temporada del atún rojo y el miércoles pillaron 
17 peces de 50 kilos/unidad.

Con unas aguas y temperaturas inestables de primavera, la labor extractiva 
en general resultó floja. En cambio, las cotizaciones se mantenían estables 
para la mayoría de las especies.

Investigadores del Instituto Español de Oceanografía (IEO) junto a otros organismos oficiales, 
nos dicen que en los últimos 24 años el ritmo de las temperaturas y salinidad en las aguas 
mediterráneas occidentales, se ha acelerado en todos los niveles de profundidad. El estudio 
recalca que la temperatura superficial y su columna de agua está subiendo hasta los 2º por siglo, 
o sea, que nuestro mar absorbe el calor a una velocidad cada vez mayor. 
Los científicos han constatado que el  nivel del Mediterráneo Occidental también sube a unas 
velocidades similares a la de otras partes del planeta (unos 3 mm/año) siguiendo igualmente una 

tónica de aceleración desde los finales del siglo XX.

És pareguda a les mamones. En 
castellà li diuen mariquita i merluza 
canaria. Científicament és Mora moro. 
Evidentment pertany a l’orde dels 
Gadiformes. 
De la família Eretmofórids té un cos 
fusiforme, alt en la regió anterior i s’esmola 
fins al peduncle cabal. Cap gros, ample, 
aplanat dorsalment. Boca gran. Llavis 
grossos. Mandíbula superior prominent i 
la inferior amb un barbillón curt. Ambdós 
maxil·lars les diminutes dents són en 
carda. Morro xicotet i obtús. Ulls grans en 
la part superior. Forats nasals grossos i el 
posterior prop del marge de l’ull. La seua 
bufeta natatòria també està en contacte 
amb l’oïda. 
Pell recoberta per 75/100 escates 
caduques en L.L. menys en la zona de 
la gola. Aletes de ràdios blans; 1ªD 7/8 
de forma triangular amb el 1er ràdio 
més llarg i filiforme. 2ªD 42/46 de perfil 
còncau. 1ªA 16/19. 2ªA 14/20. P 18/20. 
V 6 en posició jugular amb el 2n ràdio 
filiforme. I la C 40/50 escotada. És de color 
terrós amb reflexos violacis. Abdomen 
clar i blanquinós. Opercle amb taca blava. 
1ªD i P negres. Resta d’aletes orlades de 
negre. Cavitat bucal negra. Llengua amb 
taques negroses. Talla 70 cm. 
Després de la fresa ous pelàgics. La larva 
creix i el peix s’estaciona sobre el llit marí, 
per a anar guanyant profunditat a mesura 
que es fa adulte, o siga, dels 150 a 1.000 
m en llocs fangosos del talús continental. 
Bentònic. Mal nadador. Detecta furgant 
en el fang mol·luscos per a menjar, a més 
de peixets i carronya. Es captura al bou i 
palangre de fons.

  PEIXOS:  
      Escrita (Raya)                            53 kg
    Congre (Congrio)                        2
    Orá (Muixarra, Dorada)            161
    Sorell (Jureles)                           6  
    Sarg (Sargo)                             31
    Mabre (Herrera)                          2
    Pagell (Breca, Pagel)              167
    Juriola (Lucerna, Rubios)            2                                
    Pagre (Pargo)                          50
    Déntol (Dentón)                          2
    Vidrià (Mojarra)                        30
                                                 ____
         Total………………             505           
   MOL·LUSCOS
    Polp roquer (Pulpo roquero)       7
                                                ____                                                                           
     Total Palangre…….        512                                     
    PEIXOS   
    Escrita (Raya)                                    310
    Manta (Totina, Batoideos)                      8
    Besuc (Besugo)                                   70

Rallat (Bonito)                                       2
Congre (Congrio)                                 18      
Gall (Pez de S. Pedro)                         16
Orà (Muixarra, Dorada)                       261
Gallineta (Cabracho)                           143
Sorell (Jurel)                                        86
Asparrall (Raspallón)                            28
Palá (Lenguado)                                 740
Sarg (Sargo)                                      624
Lliri (Anjova, Lirio)                                96
Llobarro (Lubina)                                 31
Penegal (Bocanegra)                            6
Mabre (Herrera)                                 152
Aranya (Salvarriego, Araña)                   4
Pagell (Pagel, Breca)                         190
Peluda (Solleta)                                    3
Lluç (Pescadilla, Merluza)                  120
Rap (Rape)                                       662
Rom empetxinat (Rodaballo)               11
Juriola (Rubio, Lucerna)                      33
Moll (Salmonete)                                  8
Murena (Morena)                                  2

Mero (Cherna)                                      7
Letja (Verderol, P. limón)                      1
Bacoreta (Sarda)                                25                    
Sorella (Jurel real)                               46
Llissa (Lisa, Mújol)                            309
Pagre (Pargo)                                    20
Biso (Estornino)                                  6
Gatet (Pintarroja)                                 8
Roncador (Roncón)                            75
Rata (Miracielo)                                  39
Tigre (Lenguado portugués)                 2
Corva (Corvallo)                               128
Mamona (Brótola de roca)                  20
Saboga (Alosa)                                   2
Déntol (Dentón)                                 74
Chopa (Cántara)                                 18
Morruda (Sargo picudo)                       6
Vidrià (Mojarra)                                  34
Salpa (Salema)                                122
Tord (Lábrido, Tordos)                       12
Rom (Rèmol, Rombo)                        30
    Total..................................       4.610                     

   CRUSTACIS     
   Cranc de paleta (Cangrejo)       7
   Cranc blau (Cangrejo azul)     25
   Escamarlà (Cigala)                  1
   Galera (Estomatoideo)           24
   Llagosta (Langosta)                          235
    Llomàntol (Bogavante)                        12
                                                    ____
      Total.................................      304

  MOL·LUSCOS
Calamars (Calamares)                 2
Sèpia (Choco, Jibia)                      1.500
Polp roquer (Pulpo roquero)             450
P. blanc (P. blanco)                           76
P. mesquer (P. almizclado)                  1
Caragol punxent (Cañailla)                  10
                                                    _____
       Total……………………     2.037

 Total Tremall i d’Altres Arts..  6.947
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ACTUALITATESPORTSE L  D I A R I E TVinaròs

Campionat provincial S16 aire lliure
Xavier Fontelles, Club Esportiu Vinaròs

Laia Casanova

Atletisme

Voleibol

 Tot i que es manté la difícil situació sanitària que ens ha 
marcat el darrer any, poc a poc es recuperen les competicions 
escolars, i l’atletisme intenta tornar a una certa normalitat. 
En concret, aquest dissabte 10 d’abril, a Castelló es va 
disputar la primera prova per a categoria Sub16 (cadets), 
el Campionat Provincial a l’aire lliure. La competició es va 
celebrar seguint unes estrictes normes de seguretat, i a més 
va comptar amb la dificultat d’un dia de pluja i vent. 
Amb tot, el CEVinaròs va desplaçar 15 atletes fins l’estadi 
Gaetà Huguet, tot un èxit de participació; està clar que les 
dificultats no van ser un obstacle per als i les nostres joves 
atletes, que van voler aprofitar aquesta competició després 
de tant de temps.
Les i els participants van ser:

CRÒNICA 12/04/2021        

CLUB ESPORTIU VINARÒS-FACSA Aigües de Vinaròs 
 
CAMPIONAT PROVINCIAL S16 AIRE LLIURE. 

Tot i que es manté la difícil situació sanitària que ens ha marcat el darrer any, poc a poc es recuperen les 
competicions escolars, i l’atletisme intenta tornar a una certa normalitat. En concret, aquest dissabte 10 d’abril, a 
Castelló es va disputar la primera prova per a categoria Sub16 (cadets), el Campionat Provincial a l’aire lliure. La 
competició es va celebrar seguint unes estrictes normes de seguretat, i a més va comptar amb la dificultat d’un dia 
de pluja i vent. 

Amb tot, el CEVinaròs va desplaçar 15 atletes fins l’estadi Gaetà Huguet, tot un èxit de participació; està clar que les 
dificultats no van ser un obstacle per als i les nostres joves atletes, que van voler aprofitar aquesta competició 
després de tant de temps.  

Les i els participants van ser: 

Pes: Antoni Cervera i Joan Ribera 

Disc: Àgueda Cid, Adam Mestre i Hèctor Fabregat 

3000m: Hugo Ramos 

Alçada: Abel Julve, Unai Rio, Alex Segura, Marta Buch 

300m: Àgueda Cid i Abel Julve 

1000m: Aya Ameskour, Martina Contreras, Clàudia Arroyo, Vera Pérez 

Llargada: Marta Zaragozà, Martina Contreras, Aya Ameskour, Vera Pérez,  

                Alex Segura, Unai Rio, Hugo Ramos 

Martell: Joan Ribera 

100m: Adam Mestre, Vera Pérez, Hèctor Fabregat 

100m tanques: Marta Zaragozà, Marta Buch 

 

Els resultats podeu consultar-los a l’enllaç: 

http://resultadosrfea.es/facv/competicion3/ 

Agraïments al nostre patrocinador FACSA Aigües de Vinaròs. 
Xavier Fontelles 

Director Tècnic CE Vinaròs-Aigües de Vinaròs 

SECRETARIA DEL CLUB ESPORTIU VINARÒS 

El passat cap de setmana va disputar-se al Pavelló Municipal 
l’únic enfrontamentde la jornada. L’equip juvenil es va enfrontar 
al Club Voley Quart
Amb uns parcials de  14-25, 25-22,18-25 i un últim set de 13-25, 
les vinarossenques no van poder fer-se amb la victòria.

Club Voleibol Vinaròs

Desplazamiento a Valencia para enfrentarse 
al CB Miarco Petraher en la última jornada 
de la liga regular. El entrenador del BCR CEM 
L’H – AFANIAD Vinaròs, Miquel Romaguera, 
decidía realizar una convocatoria corta de 
solo siete jugadores para dar descanso a los 
que más minutos llevaban a sus espaldas 
y para la recuperación de molestias físicas 
que alguno de ellos arrastraba.
El partido también sirvió para dar minutos 
de juego a aquellos jugadores que menos 
han podido jugar este año. El encuentro fue 
precedido por un minuto de silencio por el 
fallecimiento del padre de Roger Barrero al 
cual aprovechamos para dar nuestro más 
sincero pésame a él y a toda su familia y 
amigos. El primer cuarto mantuvo una 
igualdad en el marcador durante los diez 
minutos. Nuestros jugadores no lograban 
distanciarse del rival y empezaba a notarse 
en el ambiente el nerviosismo y a asumir que 
no sería un partido fácil. Las modificaciones 
en las funciones y posiciones ocupadas en 

pista por los jugadores cada vez iban siendo 
mejor aplicadas y la defensa más compacta. 
También se conseguían mejores posiciones 
de tiro lo que hacia lograr las primeras 
distancias en el marcador, llegando a la 
media parte con un 9 a 21.
Durante la segunda parte se fue mejorando 
en el juego y aumentando las distancias, 
pese a ello el bajo porcentaje de tiro 
impedía lograr una distancia mayor y se 
llegaría a la finalización del encuentro con 
un 18-40.
A lo largo de esta semana se harán oficiales 
los grupos y sedes en las que se disputará la 
primera ronda de la fase de ascenso.
Tras el término de la primera fase, ahora 
toca los días 1 y 2 de mayo en Reus, en fase 
de concentración, conseguir clasificarse 
entre los dos primeros equipos de cuartos 
de final, para poder pasar a la fase de 
ascenso en una Final Four, que se celebrará 
a mediados de mayo, para conseguir plaza 
para el ascenso a la 1ª División Nacional.

BCR CEM L’H-Afaniad Vinaròs, 
mejor equipo valenciano 
de la 2ª división nacional

Roger Gisbert

Bàsquet adaptat
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ESPORTS

Clasificados para la segunda fase
Bàsquet

Handbol

ALEVÍN MIXTO
TAU Castelló B 60-35 CB Gil Comes Vinaròs
Partido complicado para los nuestros que se desplazaban hasta Castellón para 
jugar su primer partido después de este largo parón. Desde el principio se vio 
la superioridad del Tau a nivel de juego pero aun así los nuestros seguían en el 
partido y con igualdad en el marcador hasta la segunda mitad se notó la falta 
de ritmo y el mal nivel físico que acompañados del acierto del Tau acabaron 
ampliando la ventaja. Tendremos que trabajar mucho para ponernos al nivel y 
poder competir ante estos rivales de gran nivel.
INFANTIL MASCULINO
CB Gil Comes Vinaròs 60 Esportiu Bàsquet Vila real gro 28
Partido disputado esta mañana, después de un tiempo sin competir. Con 
muchas ganas e ilusiones de los niños de volver a las pistas. 
Un Villarreal, que solo pudo presentar siete licencias, por lo que el resultado 
queda a merced de la competición. Igualmente el partido se ha disputado, 
pudiendo verificar pequeños progresos en el equipo. 
Ha sido una satisfacción en general, NO por el resultado, sino que ha sido 
la primera vez, que todos los jugadores han podido hacer su canasta 
correspondiente. 
Seguiremos trabajando para poder terminar esta ronda de la mejor manera 
posible.
CADETE FEMENINO 
Vinaròs 35 - Villareal 33
Partido importante para valorar la evolución del equipo, en una temporada 

no exenta de dificultades. Ante un rival que nos ganó por 17 puntos en la ida, 
nuestras chicas debían de demostrar el trabajo desarrollado en las últimas 
semanas. Desde el primer cuarto las vinarossencs se pusieron por delante en el 
marcador, logrando una máxima ventaja de 12 puntos al final del sexto cuarto. 
A pesar de que el rival no dio nunca el partido por perdido, sólo era cuestión 
de administrar bien la ventaja. Así y pese a que las villarrealenses pudieron 
empatar o ganar el partido, la suerte les fue esquiva y sonrió a nuestras chicas, 
con una merecida victoria, que consolida la buena evolución mostrada por el 
equipo.
JÚNIOR MASCULINO 
Morvedre 77-55 CB GIL Comes
Primer partido de 2021 del Junior saldado con derrota,Primera parte muy 
igualada con buenos detalles en cuanto a ritmo y acierto del Vinaros pero 
que se fue diluyendo con el paso de minutos y la corta rotación de los 
jugadores,acabando el tercer cuarto a 10 puntos y con el bajón físico final 
hasta los 20 puntos .Buscaremos mejorar el ritmo y la condición física para la 
siguiente semana.A seguir trabajando
SÉNIOR 
CB Gil Comes 57-65 EB Vila real
Primer partido desde Diciembre con buen ritmo a pesar de la falta de partidos 
durante 3 meses y el cual se notó al final ese bagaje y acierto que dan el 
pasar de los partidos:acierto que si tuvo el equipo visitante con un ritmo más 
constante durante los 40 minutos lo que decidió el encuentro faltando 3” para 
el final.

Tornà la competició després de molt de temps i el cadet no va poder jugar a 
Alcàsser, degut a les inclemències meteorològiques del temps, no van poder 
jugar el partit.
La sorpresa de la jornada va ser el juvenil, que en un partit espectacular va 
guanyar al líder invicte, en tot un recital de defensa i fe en el joc.
Els sèniors van jugar a Onda i van fer una gran segona part per guanyar en molta 
superioritat i guanyar el gol-average amb els locals.
Juvenil Masculí:
2 Divisió Juvenil 2 fase CS 1:
 CBM Vinaròs 25 - Handbol Benicarló 21
CBM Vinaròs:   Nogales, Amaré, Josa, Sergi(6), Ayza, Juan(7), Víctor(1), Sergio, 
Marcos, Raga(11) i Tomás.

Partidàs dels nostres per guanyar al líder en un gran partit i demostrar 
que quan es defensa bé hi ha més de mig partit guanyat. El Benicarló 
era la bèstia negra del nostre juvenil fins el diumenge, en un gran 
partit col·lectiu, començant pels porters i seguint en la resta de 
jugadors es va tancar la porta en un gran desplegament físic i després 
basant-se amb els tirs de Raga i el joc combinatiu dels companys es 
va poder sumar 2 punts i continuar imbatuts al Llagostí Arena. La 
mala notícia va ser la lesió fortuita del Capità, Marcos Chaler, que 
esperem que només sigui un petit susto després de una forta caiguda. 
Sènior Masculí:
1 Auto. Fase única CS : H. Onda 18 - CBM Vinaròs 23
CBM Vinaròs: Carlos, Marc. Serrano(7), Jesús, Ian(1), Rubén(2), Nahuel(4), 
Miralles, Martín, Max(6), Quim i Christian (3).
El Farmateca en la represa a la categoria continúa líder i demostrar que 
en treball s’arriba lluny. Dissabte a Onda, en un gran partit d’equip es va 
a conseguir una gran victòria i al mateix temps guanyar el gol-average. 
En moltes baixes, en pocs entrenos i en moltes ganes d’handbol el 
Farmateca va jugar una fruixa primera part, sobretot en atac, al només fer 
9 gols. Es va arribar a  perdre fins  de 4 gols, però en l’últim segon es va 
poder marcar i arribar en mínima diferència en contra al descans.
La segona part va canviar tot, el Vinaròs va posar una marxa més tant en 
defensa com en atac. Jesús va tornar a manar al mig de la defensa, Carlos 
va parar tot lo parable i un inspiradissim Don Agustín Serrano tiraba dins 
tots els balons que tocava. La gran defensa, junt als atacs al mig buscant 
sempre acabar en superioritat a l’extrem van desarbolar als teulallers, 
impotents del gran treball com a equip del Farmateca.
 

Club Balonmano Vinaròs
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ACTUALITATTAULER MUNICIPALE L  D I A R I E TVinaròs

Curs de 

Fotografia  
Funcionament de la càmera digital i tècnica fotogràfica 

 

Dilluns i dimecres de 17.30 a 19.30h    
Del 21 d’abril al 14 de juny  
Professor: Xavier Marmaña (DIFO’S)  
Durada: 30 h 
Preu general: 34’50€ / Socis: 31.75€ 
Lloc: Aula d’informàtica (Edifici  Camaraes, C/Sant Nicolau) 
 
*És necessari disposar d’una càmera fotogràfica reflex, híbrida o compacta manual.  

 
 
 
 

    Inscripció a partir del dilluns 12 d’abril  a www.consellepa.vinaros.es  
 
 

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes    
Antic col·legi Sant Sebastià   Tel. 964 40 74 93  

  667 958 841 
consell.fpa@vinaros.es  

Drons

Horari: dissabte de 10 a 13 h
Lloc: Vinalab
Preu: Gratuït

Dies: 17 i 24 d’abril i 8 de maig

Manipulador d’aliments

Horari: preguntar al Casal Jove
Lloc: en línia tot l’any

Preu: Gratuït

Dies: pregunta les diferents 
dates al Casal Jove

Primers auxilis per a bebés i xiquets 
i xiquetes, 15 h semipresencial

Horari: dissabtes de 9 a 14 h
Lloc: Creu Roja

Preu: Gratuït

Dies: 8, 15 i 22 de maig

Llengua de signes

Lloc: en línia
Preu: Gratuït

Dies: del 10 al 24 de maig

PROGRAMACIÓ
CURSOS 2n TRIMESTRE 2021

Inscripcions: 
CASAL JOVE CIJ 

 C/ Carreró, 51 · Vinaròs

Més informació:    
 964 400 314   
 casaljove@vinaros.es
 636 222 743

També ens trobaràs en: 

  @casaljove.cij.vinaros 

  @casaljovevinaros

Gestiono les meues emocions 
en temps de pandèmia

Horari: divendres de 18 a 20 h
Lloc: Casal Jove

Preu: Gratuït

Dies: 7, 14, 21 i 28 de maig

Senderisme

Horari: dissabte de 10 a 13 h
Lloc: ermita de Vinaròs

Preu: Gratuït

Dies: 5 de juny

Taller de Minetest

Horari: dissabtes de 10 a 13 h
Lloc: Vinalab
Preu: Gratuït

Dies: 15, 22 i 29 de maig

Afrontar una entrevista de treball

Horari: divendres de 18 a 20 h
Lloc: Casal Jove

Preu: Gratuït

Dies: 30 d’abril

Edició de vídeo

Horari: dissabtes de 10 a 13 h
Lloc: Casal Jove

Preu: Gratuït

Dies: 12 i 19 de juny

Cuina

Horari: divendres de 17 a 19 h
Lloc: espai gastronòmic del mercat

Preu: Gratuït

Dies: 4, 11 ,18 i 25 de juny
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TAULER MUNICIPAL

  ·  964 401 912

  MÉS INFORMACIÓ
 ADL Agència de Desenvolupament Local
 Carrer de Sant Ramon, s/n
 Tel. 964 407 700
 www.adl.vinaros.es

  LLOC DE REALITZACIÓ
	 Centre	del	Coneixement	VINALAB 
 Carrer de Galícia, 12
 Vinaròs

  INSCRIPCIONS EN LÍNIA
 bit.ly/Reiniciat

Curs: Entrenament per 
al teu desenvolupament 

personal i professional (40h)

Dates: 7, 9, 11 i 14 JUNY
Horari: 9.30-13.30

Inscripcions	fins	al	30	de	maig

Curs: Facturació i gestió 
comptable de la PIME (40h)

Dates: 12, 14, 16, 19, 21, 23, 26 i 28 ABRIL
Horari:	9.00-14.00 

Inscripcions	fins	al	5	d’abril

AJUNTAMENT DE VINARÒS
ADL AGÈNCIA DE DESENVOLUPAMENT LOCAL

REINICIA’T
Accions formatives 2021

1r semestre

 @turismevinaros
 TurismeVinaros
 Turisme_Vinaros
 www.turisme.vinaros.es
 www.amarvinaros.com

Turisme

M
ESURES DE SEGURETAT COVID-19

BERGANTÍN       
C. Varador, 8 
964 45 59 90 

LA ISLA
Pg. St. Pere, 5 
964 45 23 58

BANG BANG
Av. País Valencià, 2
722 88 23 99

BUGATTI
Pg. St. Pere, 1
964 47 38 93 

COME IN CASA
Pl. St. Agustí, 3
964 84 47 41

DANIELL’S 
Av. Fco. José Balada, 15
964 86 09 60

DESPERADOS
C. Cala del Puntal, O, 8
964 40 10 26

DUC DE VENDÔME
Ctra. N-340, Km. 1053 
964 45 09 44

VINARÒS  
PER EMPORTAR
RESTAURANTS I BARS
MENJAR PER EMPORTAR 
COMIDA PARA LLEVAR 
PLAT À EMPORTER 
TAKE AWAY

ESTABLI
M

EN
TS

 A

MB MENJAR PER EM
PORTAR

GASTRO LAI
Pg. Blasco Ibáñez, 7
964 02 66 17

KAOS
C. Dr. Santos, 4
877 01 38 49

L’OLIVERA
C. Arxipreste Bono, 28
964 45 69 78

LA MAR DE BO
C. Cid, 16 local 1
864 81 39 09

LO CAPRITXO
C. Socors, 37
620 14 87 02

MANDRAGORA 
Mare de Deu del Socors, 33 
640 86 10 74

MCQUEEN
Av. Jaume I, 31
675 44 90 44

MUU..!
C. St. Francesc, 31
964 04 40 75

Establiments adherits al Sistema Integral 
de Qualitat Turística en Destí (SICTED)

Avís: Per a confirmar disponibilitat de 
l’oferta haureu de posar-vos en contacte amb 
l’establiment participant en aquesta iniciativa. 
L’Ajuntament de Vinaròs no es responsabilitza 
del tancament i obertura dels establiments.

NIRVANA
C. Dr. Segarra Obiol, 4 
Local 2
651 42 94 70

NOU ALBOCÀSSER
Pl. Sant Agustí, 4
605 11 84 33

NOU PARADA
C. St. Cristòfol, 2 
964 82 61 14 

RAFEL “LO CRISTALERO”
Av. Pau Béjar -  
C. Cervantes, 2
964 40 20 48 

TERUEL
Av. Madrid, 11
964 40 04 24

TIC-TAC
Av. Fco. José Balada, 231
964 49 61 37
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ACTUALITATE L  D I A R I E TVinaròs

Tu hija, nieta y demás familia, 
siempre te recordarán con cariño

José Sanz Prades
Que falleció en Vinaròs 

el día 9 de abril de 2021,
a los 95 años de edad.

D.E.P.

La familia agradece toda la atención recibida y todas las 
muestras de afecto y condolencia que nos han mostrado. 

Gracias de corazón.

Rogad a Dios por el alma de:

ESQUELES

Su esposo, Ángel Hallado; sus hijos, Anna y Ángel; sus hijos políticos, 
Pío P. Alangua y Miriam Febrer y sus nietos, Anna, Pam, Ángel, Lucas, 
Enzo y Sofía. Al comunicar a sus amistades tan dolorosa pérdida, les 
ruegan la tengan presente en sus oraciones.  

Rogad a Dios en caridad por el alma de

Que falleció el día 9 de abril  de 2021, a los 72 años de edad.
Habiendo recibido los Santos Sacramentos y la Bendición Apostólica de su Santidad.

D.E.P.

Dª Mª Carmen Cervera Esteve

Vinaròs, abril 2021NOU TANATORI VINARÒS - FIATC Vinaròs, abril 2021

Les teues filles, germà, família i amics
mai t’oblidarem.

Pregueu a Deu per l’ánima de

Va faltar el dia 10 d’abril a Vinaròs,
 a l’edat de  68 anys.

D.E.P.

JOSÉ MARIA ESTUPIÑA IBAÑEZ

NOU TANATORI VINARÒS - DKW

Gracias mamá por transmitirnos tu fuerza y cariño y mantenernos 
juntos a todos, tus hijos, nietos, bisnietos,nueras y yernos.

En memoria de:
Estefanía López Cardós

Que falleció en Vinaròs el dia 
9 de abril de 2021, a la edad de 106 años 

D.E.P.

La familia agradece toda la atención recibida y las muestras
de afecto y condolencia que nos han mostrado.

La família Ferrer-Cabecerán agradecen el recuerdo 
que tienen todos de Tomás, en su corazón.

Viernes 23 se oficiará una misa a las 7 de la tarde
en la Iglesia Arciprestal

3er aniversario de:

D. Tomás Ferrer Espallargas

Que falleció cristianamente 
en Vinaròs el día 23 de abril de 2018

Defunció a l’edat de 106 anys de Estefanía López Cardós
Emigrada des d’Ontur (Albacete) a Castelló per treballar quan encara era una xiqueta. Vuit 
fills vinarossencs i vídua des de l’embaràs de l’últim fill. Cap facilitat i, tot i això, ho va treure 
tot, i a tots, endavant. Vuit fills, tretze néts, tres besnéts, tots units per la seua força i calidesa. 
Quasi al cap de cent sis anys se n’ha anat a poc a poc i dolçament.

Gracias “iaia” por toda la riqueza que nos has dado y toda la que nos dejas. Gracias.

Sandra Marmaña Mezquita
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Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció:  Laborals: 9.00 i 
19.00 h  Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 
12.00 i 19.00h. 

Convent Divina Providència: 
Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.

Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 
h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h

Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)

El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. 
Diumenge: 10.00 h

Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 
h, Dimarts estudi bíblic: 20 h 

Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Recollida d’estris voluminosos  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat” 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

18 abril TORREGROSA Av. Llibertat, 9

19 abril PITARCH c. del Pilar, 120

20 abril VInARòS FARmACIA av. País Valencià, 15

21 abril FERRER pl. Sant Antoni, 39

22 abril ROCA San Francisco, 6

23 abril TORREGROSA Av. Llibertat, 9

24 abril ADELL P. Picasso - Pio XII

         TRENS  VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

E L  D I A R I E TVinaròs

DILLUNS, DIMECRES I DIVENDRES 
NO FESTIUS

La resta de dies sense servei
POBLACIÓ ANADA TORNADA
CATÍ 8:15 17:30
ANROIG 8:25 17:20
XERT 8:30 17:15
SANT MATEU 8:45 16:55
CANET 9:00 16:45
LA JANA 9:10 16:35
TRAIGUERA 9:15 16:30
SANT JORDI 9:20 16:25
VINARÒS 9:45 16:00

CATÍ-VINARÒS

URBÀ VINARÒS

DILLUNS A 
DIVENDRES

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

8:30
9:15
9:55

11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:30
8:50

10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00

10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

DISSABTES, 
DIUMENGES FESTIUS
( Diumenge i festius , 
només juliol i agost)

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11.20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

          10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15
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agenda

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:41:57

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.35 1h. 52min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:45:15

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.22 10.57 1h. 35min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60

DILLUNS A DISSABTES (Excepte festius) DIUMENGES I FESTIUS

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA 
              Des de 6:30 a 19:30, cada 30 minuts       
              20:30 i 21:30

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA   
              Des de 6:30 a 21:30, cada 60 minuts      

BENICARLÓ- PENÍSCOLA
             Des de 7:00 a 20:30 cada 30 minuts
             21:00 i 22:00

BENICARLÓ- PENÍSCOLA
             Des de 7:00 a 22:00 cada 60 minuts
             

PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS 
              Des de 7:30 a 20:30, cada 30 minuts       
              21:30 i 22:30

PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS 
              Des de 7:30 a 22:30, cada 60 minuts       
          

BENICARLÓ- VINARÒS
             Des de 7:50 a 20:50 cada 30 minuts
             21:50 i 22:50

BENICARLÓ- VINARÒS
             Des de 7:50 a 22:50 cada 60 minuts
             

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA

Parades Vinaròs- Benicarló-Peníscola:  

Riu Servol - Avg. Llibertat (només de tornada) - Esglèsia (només d’anada) 
- Avg. Picasso - Avg. Pio XII - Renfe/Vinaròs - Hospital Comarcal - Polig 
Industrial (pista atletisme) - Polig. Vinaròs (Carrefour) - Batreta N340, 
Km1045.8 - Renfe/Benicarló (només a l’estiu) - Casal C/S Francescc,29 - 
Jardins Plaça Constitució 1 - Neptuno (només de tornada) - Doctor Fleming 
(Mercadona i només d’anada) - Farell.Avg. Papa Luna 73 - Can Vicente. 
P.Luna, Plenamar - Las Caracolas. P Luna 370 - Fruit. Piñana - Voramar, Grna 
Hotel Peníscola - Casablanca, Plaça Luna Restaurante Fontana - Peñismar, 
Piscina Municipal - Bodegón 2000, (P. Luna 80) - Acuazul, Apartaments 
Picasso - Hotel Peníscola Plas, Hotel Felipe II -  Hosteleria del Mar ( P. 
Luna,19) - Hotel Maria Cristina, P Luna 10 - Turismo , (Avg Primo de Rivera, 
31) - Plaça Constitució, Ajuntament -  Castell  (Plaça J.B. Antonelli)




